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نمایشگاه کتاب؛ فرصت ها، ضعف ها و پیشنهادهایی 
برای برگزاری بهتر این رویداد فرهنگی

کتاب کاغذی در عصر دیجیتال 
رقابت یا همزیستی؟

نمایشــگاه کتــاب یــکی از 
مهم ترین رویدادهای فرهنگی 
کشورهاست که به عنوان یک 
تبادل  برای  مناســب  بستر 
دانــش، معــرفی کتاب های 
جدید، آشنایی با ناشران و نویسندگان و ارتقای 
ســطح فرهنگ عمومی شــناخته می شود. این 
رویداد، به ویــژه در کشــورهایی مانند ایران، 
که حــوزه کتاب و کتابخوانی از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است، نقش زیادی در ترویج فرهنگ 

مطالعه و ارتقای آگاهی عمومی دارد. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله

مهدی احمدی- مدیر مسئول

هنرمند را در »مگ لند« ، »جار« و »پیشخوان« ورق بزنید
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جدول هنری

گزارش »هنرمند« از مراسم تجلیل از مدرسان و معلمان هنرستان موسیقی دختران و پسران؛

نقش معلمان در زنده نگاه داشتن فرهنگ

    رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران حج و جمعی
 از زائران بیت اله الحرام:

هیچ منفعتی برای امت 
اسلامی بالاتر از اتحاد نیست

افزایش پلتفرم های نمایش خانگی: چالش ها و فرصت ها؛
رقابت میان پلتفرم ها 
و آینده نمایش خانگی

ابوالفضل جلیلی در کارگاه »همه تجربه من!« :
   سینما باید چشم قصه گو 

داشته باشد

رییس جمهور در آیین تجلیل از معلمان نمونه؛
    رقابت برای حل مشکلات 

و چالش های کشور باشد
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بررسی مفاهیم مختلف هوش مصنوعی و کاربردهای آن در زندگی روزمره؛
  هوش مصنوعی چطور انسان را فریب  می دهد؟هوش مصنوعی چطور انسان را فریب  می دهد؟
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پرونده »هنرمند« 
درباره موسیقی زیرزمینی و چالش های آن؛ 

 رپ فارسی؛  رپ فارسی؛ 
صدای اعتراض نسلی صدای اعتراض نسلی 

سرخورده؛ از انکار تا سرکوب!سرخورده؛ از انکار تا سرکوب!

پذیرش تلفنی آگهی های مفقودی
 در روزنامه »هنرمند«

تلفن تماس: 77851725-77851437-77851628

 آگهي تجدید فراخوان مناقصه عمومي آگهي تجدید فراخوان مناقصه عمومي
 یک مرحله  ای یکپارچه یک مرحله  ای یکپارچه

شــرکت مجتمع گاز پارس جنوبی در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را با شــرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومی یک مرحله ای یکپارچه از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ســامانه ســتاد( تامین نماید:

2۰۰۴۰۹71۶۴۰۰۰۰۰5 شــماره فراخوان در سامانه ستاد ایران

1۴۰۳/1221 مناقصه شماره 

پروژه تعمیر و بازســازی رســتوران پالایشگاه دوازدهم شــرکت مجتمع گاز پارس جنوبی مناقصه موضوع 
۶,1۴2,۰۰۰,۰۰۰  ریال مبلغ تضمین شــرکت در فرایند ارجاع کار

تضمین شــرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکی از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شــماره 12۳۴۰2/ت5۰۶5۹ هـ 
مورخ ۹۴/۰۹/22 هیات وزیران می باشــد. نوع تضمین شــرکت درفرایند ارجاع کار

ریال 122,۸2۶,۹1۴,۶7۳ مناقصه برآوردی  مبلغ 
مطابق برنامه زمانی ســامانه ستاد آخرین مهلت دریافت اســناد ارزیابی کیفی در ســامانه ستاد 
مطابق برنامه زمانی ســامانه ستاد آخرین مهلت بارگذاری و  ارســال مســتندات ارزیابی کیفی)رزومه( در ســامانه ستاد
مطابق برنامه زمانی ســامانه ستاد آخرین مهلت بارگزاری پیشــنهادات مالی در ســامانه ستاد 

اســتان بوشــهر- شهرستان کنگان- پالایشگاه دوازدهم- ســاختمان اداری مرکزی- امور پیمان ها آدرس مناقصه  گزار
بدیهی اســت کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ســامانه ســتاد( به نشــانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می  پذیرد و به پیشــنهادهای خارج از ســامانه ســتاد هیچگونه ترتیب اثری 

داده نخواهد شــد و مناقصه  گران بایســتی نســبت به ثبت نام در ســامانه ســتاد و دریافت گواهی امضای الکترونیکی اقدام نمایند.
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سرمقالهنقد

فرهنگی و اجتماعی

نمایشگاه کتاب؛ فرصت ها، ضعف ها و پیشنهادهایی برای 
برگزاری بهتر این رویداد فرهنگی

کتاب کاغذی در عصر دیجیتال
 رقابت یا همزیستی؟

در ایــن یادداشــت که به بهانــه سی و 
ششمین نمایشــگاه بین المللی کتاب 
تهران که از 17 الی 27 اردیبهشــت ماه 
در مصلای امام خمینی)ره( تهران برگزار 
می شــود به بررسی فرصت ها، ضعف ها و 
البته پیشنهادهایی برای هرچه بهتر برگزار 
شــدن بزرگترین رویداد فرهنگی کشور 

پرداخته ایم که امیدوارم مفیدمایده باشد.
کتاب خوانی در عصر دیجیتال؛ فرصت ها و چالش ها 

در دنیــایی که صفحات نمایش جای کاغذ را گرفته انــد، کتاب خوانی هم رنگ 
دیجیتال به خود گرفته است. کتاب های الکترونیک، پادکست ها و اپلیکیشن های 
مطالعه، دسترسی به دانسته ها را آســان تر کرده اند، اما آیا عمق خواندن و تأمل 
همچنان باقی است؟ برخی معتقدند تکنولوژی، تمرکز را کاهش داده و مطالعه را 
سطحی کرده، اما از طرفی، فضای دیجیتال democratize کرده کتاب خوانی را! 
حالا همه، هرجا و هر زمان می توانند بخوانند. اما هنوز عده ای به سنت قدیم حس 
و حال ورق زدن کتاب را به همه چیز ترجیح می دهند. حال سؤال اینجاست: آیا 
دیجیتال، دشمن کتاب است یا ناجی آن؟ شاید پاسخ در تعادل باشد؛ استفاده از 
فناوری برای گسترش فرهنگ مطالعه، بدون از دست دادن لذت غرق شدن در یک 
کتاب خوب.  حال در ادامه می پردازیم به فرصت هایی که در نمایشگاه کتاب داریم

۱. فرصت ها و مزایای نمایشگاه کتاب
معرفی کتاب ها و ناشران جدید

یکی از مهم ترین فرصت های نمایشگاه کتاب، معرفی کتاب های جدید و ناشران 
نوپا اســت. این رویداد بستری مناســب برای عرضه تازه های نشر و آشنایی 
مخاطبان با آثار نویسندگان جدید فراهم می کند. نمایشگاه کتاب به ناشران و 
نویسندگان کمک می کند تا محصولات خود را در معرض دید عموم قرار دهند 

و ارتباط مستقیمی با خوانندگان برقرار کنند.
تقویت فرهنگ کتابخوانی و ارتقای آگاهی عمومی

نمایشگاه کتاب فرصتی است تا علاقه مندان به کتاب از انواع ژانرهای مختلف 
مطلع شوند و با کتاب های جدید آشنا شوند. این رویداد می تواند باعث تقویت 
فرهنگ کتابخوانی در جامعه و ارتقای سطح آگاهی عمومی از مسائل مختلف 
اجتماعی، علمی، و فرهنگی شود. حضور افراد از گروه های سنی مختلف در این 
نمایشگاه، به ویژه جوانان و دانش آموزان، می تواند تأثیر مثبتی در ترویج عادات 

مطالعه و گسترش خواندن کتاب های مفید داشته باشد.
ایجاد فضای تعامل میان ناشران، نویسندگان و مخاطبان

نمایشــگاه کتاب فرصتی برای تعامل مســتقیم میان ناشران، نویسندگان، و 
مخاطبان اســت. این تعامل می تواند منجر به تبادل نظر درباره آثار مختلف، 
پرسش و پاســخ های آموزشی و حتی نقد و بررسی کتاب ها شود. این فضای 

دموکراتیک و باز می تواند به ایجاد ارتباطات مثبت در صنعت نشر کمک کند.
2. ضعف ها و چالش های برگزاری نمایشگاه کتاب

کمبود برنامه ریزی دقیق و سازماندهی ضعیف
یکی از بزرگ ترین ضعف ها در برگزاری نمایشگاه کتاب، کمبود برنامه ریزی دقیق 
و سازماندهی ضعیف است. گاهی اوقات، فضای نمایشگاه شلوغ و بی نظم است، 
که این موضوع می تواند تجربه بازدیدکنندگان را تحت تأثیر قرار دهد. از طرفی، 
نبود سیستم های اطلاع رسانی مناسب و عدم دسته بندی مناسب غرفه ها باعث 

سردرگمی بازدیدکنندگان می شود.
مشکلات مالی و هزینه های بالای مشارکت برای ناشران

از دیگر مشکلات نمایشگاه کتاب، هزینه های بالای مشارکت برای ناشران است. 
بسیاری از ناشران کوچک و متوسط قادر به تأمین هزینه های غرفه ها و حضور در 
نمایشگاه نیستند. این موضوع می تواند منجر به کاهش تنوع کتاب ها و محصولات 

در نمایشگاه شود و حضور تنها ناشران بزرگ و معروف را برجسته تر کند.
عدم توجه کافی به نیازهای مخاطبان مختلف

نمایشگاه کتاب، به ویژه در برخی کشورها، گاهی به طور کامل به نیازهای مختلف 
مخاطبان توجه نمی کند. به عنوان مثال، در حالی که نمایشــگاه ممکن است 
جذابیت هایی برای بزرگسالان داشته باشد، توجه کمتری به کتاب های کودکانه یا 
کتاب های تخصصی و علمی صورت می گیرد. نبود بخش های متنوع برای گروه های 

مختلف سنی و تخصصی می تواند موجب از دست دادن مخاطبان خاص شود.
3. پیشنهادهایی برای برگزاری بهتر نمایشگاه کتاب

بهبود سازماندهی و برنامه ریزی نمایشگاه
برای بهبود تجربه بازدیدکنندگان و کاهش مشــکلات اجرایی، لازم است که 
برنامه ریزی دقیق تری برای برگزاری نمایشگاه ها صورت گیرد. ایجاد سیستم های 
اطلاع رسانی و نقشه های راهنما، دسته بندی دقیق غرفه ها و برنامه ریزی منظم 
زمان بندی رویدادها می تواند به کاهش شلوغی و سردرگمی کمک کند. همچنین، 
توجه به مکان های مناسب برای استراحت و خدمات به بازدیدکنندگان می تواند 

تجربه حضور در نمایشگاه را بهبود بخشد.
کاهش هزینه ها برای ناشران کوچک و حمایت از نشر مستقل

برای ایجاد تنوع بیشــتر و حمایت از ناشــران کوچک و مســتقل، دولت یا 
سازمان های برگزارکننده نمایشگاه می توانند طرح هایی برای کاهش هزینه های 
غرفه ها ارائه دهند. تخفیف ها یا بسته های حمایتی برای ناشران کوچک می تواند 
به حضور بیشتر ناشــران نوپا و متنوع کمک کند. این کار می تواند به معرفی 

کتاب های تازه و گسترش دایره انتخاب بازدیدکنندگان کمک کند.
ایجاد بخش های ویژه برای مخاطبان مختلف

برای جذب مخاطبان بیشتر، لازم است که نمایشگاه کتاب با توجه به گروه های 
سنی و علاقه مندی های مختلف، بخش های ویژه ای را راه اندازی کند. به عنوان 
مثال، ایجــاد فضایی مختص کتاب های کودکانه، کتاب های تخصصی علمی، 
کتاب های هنری و فرهنگی و همچنین بخش های ویژه برای نویسندگان جوان 
و مستقل می تواند تنوع و جذابیت نمایشگاه را افزایش دهد. این کار همچنین به 

اطمینان از رضایت تمامی بازدیدکنندگان کمک می کند.
استفاده از فناوری برای گسترش دسترسی به نمایشگاه

استفاده از فناوری های نوین مانند پلتفرم های آنلاین و اپلیکیشن های موبایل می تواند 
امکان دسترسی به محتوای نمایشگاه را فراتر از فیزیک نمایشگاه فراهم کند. این کار 
می تواند به ناشران کمک کند تا آثار خود را به یک جامعه وسیع تری معرفی کنند 
و همچنین به بازدیدکنندگان این امکان را بدهد که به راحتی کتاب ها و ناشران 
مورد علاقه خود را پیدا کنند.  سخن پایانی اینکه نمایشگاه کتاب یکی از مهم ترین 
رویدادهای فرهنگی است که می تواند نقش مهمی در ترویج کتابخوانی و ارتقای 
سطح فرهنگی جامعه ایفا کند. با این حال، برخی چالش ها و ضعف ها در برگزاری 
این رویداد وجود دارد که نیاز به بهبود دارد. با برنامه ریزی دقیق تر، کاهش هزینه ها 
برای ناشران کوچک، توجه به نیازهای مختلف مخاطبان و استفاده از فناوری های 
نوین، می توان به برگزاری موفق تر نمایشگاه های کتاب دست یافت و از ظرفیت های 

این رویداد بزرگ فرهنگی به بهترین نحو استفاده کرد.

 در ســال هایی که واژه ی »هوش مصنــوعی« دیگر نه فقط یک 
اصطلاح فنی بلکه عبارتی آشنا در مکالمات روزمره شده، بسیاری 

از ما درگیر این پرسش شده ایم: واقعاً با چه چیزی طرف هستیم؟
 آیــا با موجی زودگذر روبه روییم یا تحولی بنیادین که زندگی ما را 
از ریشه دگرگون می کند؟ برای رسیدن به پاسخ، به بررسی مفاهیم 
مختلف هوش مصنوعی و کاربردهای آن در زندگی روزمره و به ویژه 
به خطرات و چالش های استفاده از مدل هایی مانند ChatGPT در 
زمینه های تخصصی مانند مشاوره پزشکی و روان شناسی پرداختیم.

»هوش مصنوعی« دقیقا چیست؟
در آغاز، از او خواستیم ساده و روشن برایمان بگوید که اساساً »هوش 
مصنوعی« چیست؛ مفهومی که این روزها زیاد درباره اش می شنویم، 
امــا برای خیلی ها همچنــان گنگ باقی مانده اســت.   »هوش 
مصنوعی یک اصطلاح چتری است که طیف گسترده ای از روش ها 
و الگوریتم هــا را در بر می گیرد. برخلاف تصور عمومی، بسیاری از 
مباحث مرتبط با هوش مصنوعی جدید نیســتند؛ برخی از آن ها 
حتی به اواخر قرن نوزدهم بازمی گردند. در واقع، در هوش مصنوعی 
ما با مجموعه ای از مسائل و روش ها سروکار داریم که هدف اصلی  

آن ها کشف الگوهای پنهان در داده هاست.«
شاهد حضور گسترده تر هوش مصنوعی در ابعاد مختلف 

زندگی هستیم
برای اینکه درک روشن تری از کاربردهای عملی این فناوری پیدا 
کنیم، از او خواســتیم با یک مثال ساده توضیح دهد چطور این 
کشف الگوها در دنیای واقعی به کار می آیند. تصور کنید یک مغازه 
دارید که فروش روزانه اش ثبت می شــود. در نگاه اول ممکن است 
الگوهای خاصی در این فروش دیده نشود، اما الگوریتم های هوش 
مصنوعی می توانند این داده ها را تحلیل کنند و مثلًا پیش بینی کنند 
که فردا فروش چقدر خواهد بود. حتی ممکن است نتیجه ای ارائه 
دهند که از نگاه انســانی عجیب یا غیرمنتظره باشد، اما در عمل 
درســت از آب دربیاید. این فقط یک نمونه ســاده است؛ در واقع، 
با پیشرفت سخت افزارها و پیچیده تر شدن الگوریتم ها، امروز شاهد 

حضور گسترده تر هوش مصنوعی در ابعاد مختلف زندگی هستیم.
 ChatGPT چگونه کار می کند؟

در ادامه، بحث به مدل های زبانی بزرگ مثل ChatGPT کشیده 
می شود که در سال های اخیر سروصدای زیادی به پا کرده اند. از او 
می پرسیم که این مدل ها دقیقاً چه تفاوتی با الگوریتم های پیشین 
دارند؟  مدل هایی مثل ChatGPT باعث شدند هوش مصنوعی 
بیش از پیش به چشم بیاید. این مدل ها بر پایه ی شناسایی الگوهای 
پیچیده میان کلمات و داده های متنی شــکل گرفته اند. زمانی که 

شما با این ابزارها گفتگو می کنید، در واقع خروجی تحلیل همان 
الگوهایی را دریافت می کنید که مدل، با استفاده از حجم عظیمی از 

داده ها، در طول فرآیند آموزش خود آموخته است.«
از سال ۱۹۹۰ شاهد ورود هوش مصنوعی به عرصه های 

مختلف بودیم
اما آیا پیش از ظهور ابزارهایی مثل ChatGPT، هوش مصنوعی 
در صنایع مختلف مورد استفاده قرار می گرفت؟ قطعاً. استفاده از 
هوش مصنوعی سابقه ی چند دهه ای دارد. به طور جدی تر، از دهه 
1۹۹۰ میلادی شاهد ورود آن به عرصه های مختلف بودیم. مثلًا 
شرکت ها برای پیش بینی فروش، الگوریتم هایی توسعه دادند. یا به 
یک نمونه جالب اشاره کنم؛ باشگاه فوتبال آ.ث. میلان حدود سال 
2۰۰۰، پس از تجربه ی یک خرید ناموفق به خاطر مصدومیت پنهان 
بازیکن، الگوریتمی طراحی کرد که قادر بود احتمال آسیب دیدگی 
بازیکنان را پیش بینی کند. این مدل کمک کرد تا نرخ مصدومیت 

بازیکنان به شکل محسوسی کاهش یابد.
هوش مصنوعی همین حالا در جیب ماست

این مثال ها ما را به این پرسش می رساند که آیا می توان گفت هوش 
مصنوعی امروز به بخشی از زندگی روزمره مان تبدیل شده است؟ 
کشاورز تأیید می کند: »بدون شک. یکی از نمونه های قابل مشاهده، 
گوشی های هوشــمند است. در گذشته، برای گرفتن یک تصویر 
سه بعدی واقعی نیاز به دوربین هایی با لنزهای فیزیکی مجزا داشتیم. 
اما امروزه گوشی های هوشمند با استفاده از چندین سنسور و تحلیل 
داده ها از طریق الگوریتم های هوش مصنوعی، چنین تصاویری را 
تولید می کنند. در واقع، آنچه ما به عنوان خروجی می بینیم، نتیجه ی 
پردازش های پیچیده ای ست که دیگر از چشم انسان پنهان مانده اند.«  
نکته جالب همین جاست. تصویری که امروز با گوشی هوشمند ثبت 
می کنیم، حاصل پردازش سنگین هوش مصنوعی روی داده های 
تصویری است. اگر مقایسه ای انجام دهیم، خروجی همین گوشی ها 
از بسیاری از دوربین های عکاسی نسبتاً گران قیمت دهه گذشته بهتر 
است. در حالی که گوشی به لحاظ فیزیکی فضای بسیار محدودی 
دارد و دیگر امکان نصب لنزهای بزرگ و پیچیده در آن نیست، اما 
کیفیت تصویر همچنان ارتقاء یافته، چون آنچه در پشت صحنه 
اتفاق می افتد ترکیبی از مهندسی نرم افزار، الگوریتم های پردازش 

تصویر و هوش مصنوعی است.
چرا ChatGPT این قدر محبوب شد؟

دوبــاره به ChatGPT بازمی گردیم؛ همــان مدلی که حالا در 
دسترس عموم است و توانسته توجه گســترده ای جلب کند. از 
کشاورز می پرسیم چه چیزی باعث شد این مدل خاص تا این اندازه 
فراگیر شود؟  مهم ترین نکته این است که محیط متنی و تعاملی 
برای انســان بسیار جذاب است. اینکه بتوانید با یک مدل مکالمه 
کنید و پاسخ خود را دریافت کنید، تجربه ای نزدیک به تعامل انسانی 

است. در سال های 2۰1۳ و 2۰1۴، پردازش تصویر موضوع داغی 
بود. آن زمان مدل هایی ایجاد شدند که می توانستند اشیاء داخل 
تصویر را تشخیص دهند یا موقعیت جغرافیایی عکس را تخمین 
بزنند. این ها هم جذاب بودند، اما ChatGPT یک قدم فراتر رفت. 
با انسان حرف می زد، شوخی می کرد، پاسخ ها را مودبانه و همراه با 
احساس می داد، و همین شباهت به یک مکالمه واقعی باعث شد 

مردم به آن جذب شوند.«
 محبوبیتی که یک شبه به دست نیامد

بــا در نظر گرفتن این جذابیت و فراگیــری، آیا ChatGPT را 
می توان محصول ناگهانی دانست یا اینکه پشت آن سال ها تحقیق و 
توسعه نهفته است؟  ظهور آن محصول نهایی مسیر بسیار طولانی  
بود. این مدل ها حاصل صدها گام تحقیقاتی و مهندسی اند.  حتی 
وقتی با ChatGPT صحبت می کنید و می گوید ‘من دوره طنز 
گذرانده ام’، در واقع بازتابی از داده هایی است که از طنز یاد گرفته. 
جالب اینجاست که مدل های زبانی تلاش می کنند پاسخ هایی ارائه 
دهند که شما را راضی نگه دارند. آن ها با نوعی محافظه کاری پاسخ 

می دهند تا حس خوبی به کاربر منتقل کنند.«
 آیا می توان به پاسخ های هوش مصنوعی اعتماد کرد؟

در همین نقطه، به مســئله ی دقت و صحت این پاسخ ها می رسیم. 
از کشــاورز می پرسیم آیــا می توان به پاســخ های مدل هایی مانند 
ChatGPT اعتماد کرد؟ به خصوص وقتی کاربران برای مســائل 

حساسی مثل مشاوره پزشکی یا روان پزشکی به آن ها مراجعه می کنند؟ 
این نکته خیلی مهم اس ت. از یک طرف، بله، مدل ها طوری طراحی 
شده اند که پاسخ های قابل قبولی بدهند و کاربر را راضی کنند.  اما از 
طرف دیگر، داده ای که این مدل ها با آن آموزش دیده اند، بسیار کلی و 
عمومی بوده است. ChatGPT مثلًا برای مشاوره پزشکی طراحی 
نشــده. مدل هایی تخصصی وجود دارند که مثلًا فقط برای تحلیل 
تصاویر رادیولوژی یا آنژیوگرافی آموزش دیده اند و دقت بالایی دارند. 
ولی مدل هایی مثل ChatGPT برای آن نوع تحلیل های عمیق 
تخصصی مناســب نیستند.  حتی اگر پاسخ به ظاهر خوب و دقیق 
باشد، توصیه اکید این است که چنین ابزارهایی صرفاً به عنوان دستیار 
یا ابزار کمکی استفاده شوند و در کنار نظارت متخصص انسانی قرار 
گیرند. چون ChatGPT اگرچه بسیار قدرتمند است، اما هنوز در 
عمق تخصصی ورود نکرده و در موارد حساس ممکن است خطاهایی 
بدهد که پیامدهای جدی داشته باشد. برای کاربردهای خاص، باید از 

مدل های اختصاصی همان حوزه استفاده کرد.«

بررسی مفاهیم مختلف هوش مصنوعی و کاربردهای آن در زندگی روزمره؛
 فریب شیرین هوش مصنوعی

ChatGPT گاهی فقط خوب جواب می دهد، نه جواب درست

مهدی احمدی- مدیر مسئول

گزارش »هنرمند« از مراسم تجلیل از مدرسان و معلمان هنرستان موسیقی دختران و پسران؛
نقش معلمان در زنده نگاه داشتن فرهنگ

در مراســمی با حضور مشــاور عالی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از مدرســان موسیقی و تجسمی هنرستان های هنری استان تهران 
در هنرستان موسیقی دختران تجلیل به عمل آمد.  مراسم تجلیل 
از مدرسان و معلمان هنرســتان موسیقی دختران و پسران و دیگر 
مدرســان هنر در هنرستان های اســتان تهران صبح یکشنبه 1۴ 
اردیبهشت با حضور محمدمهدی احمدی مشاور عالی وزیر فرهنگ 
و مدیرکل حوزه وزارتی، حسین خوش اقبال فرماندار تهران، حسین 
ملکی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان تهران، عبدالرضا علی 
پناه معاون فرهنگی و رســانه ای اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
اســتان تهران، بابک رضایی مدیرکل دفتر موسیقی، محمدحسین 
اســماعیلی مدیرکل دفتر برنامه ریــزی و آموزش های هنری، رضا 
مهدوی، محمدعلی مرآتی مدیرعامل انجمن موسیقی ایران و جمعی 

از هنرمندان و مدرسان موسیقی برگزار شد.
اجرای ارکســتر ایرانی هنرستان موسیقی دختران با نوازندگانش به 

رهبری محمدرضا فیاض، آغازگر مراسم بود.
حسین ملکی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان تهران با تبریک 
ایام دهه کرامت و روز بزرگداشت معلم، در سخنانی بیان کرد: معلمان 
عزیز همواره با نور دانش و هنر چراغ هدایت را روشن نگاه می دارند و 

مسیر تعالی را پیش روی هنرمندان فردای این سرزمین می گشایند.

وی گفــت: تاریخ هنر این مرز و بوم، گواه روشــنی بر نقش بی بدیل 
هنرستان های هنرهای زیبا بوده است. از هنرستان کمال الملک که 
در سال 12۸۶ خورشیدی نهال هنر نو را در این خاک پاک کاشت تا 
هنرستان موسیقی که در سال 12۹7 نغمه های دلنشین را به گوش 
جان ســپرد و سرانجام هنرستان هنرهای زیبا که در سال 1۳۳2 با 
آغوش باز پذیرای جویندگان زیبایی شد. این مراکز ارزشمند، همواره 

کانون پرورش استعدادهای درخشان بوده اند.
ملکی عنوان کرد: چهره های ماندگاری در عرصه موسیقی و هنرهای 
تجسمی از این هنرستان ها برخاسته اند که نامشان بر تارک هنر این 
سرزمین می درخشد. اساتید بزرگواری که عمر گرانمایه خود را وقف 
تربیت هنرمندان کردند و با دلســوزی و عشق، چراغ هنر را در دل 

هنرجویان روشن نگاه داشتند که یاد و نام شان گرامی باد.
وی در ادامه بیان کرد: امروز، مفتخریم که شاهد حضور بالغ بر هزار 
دانش آموز مستعد در هنرســتان های هنرهای زیبای استان تهران 
هستیم که با شور و اشتیاق به فراگیری هنر مشغول هستند. همچنین، 
قریب به سیصد هنرآموز و مدرس دلسوز و پرتلاش در این سنگر علم 
و هنر، بی وقفه در حال خدمت هستند. مدیر کل ارشاد استان تهران 
یادآور شد: تلاش های شبانه روزی این عزیزان است که ثمره شیرین 
افتخارات هنرجویان این هنرستان ها در جشنواره ها و المپیادهای هنری 
را به بار نشانده است. این دستاوردها، نه تنها مایه مباهات هنرستان ها، 

بلکه افتخاری بزرگ برای استان تهران و کشور عزیزمان ایران است.
وی تصریح کرد: نقش بی بدیل این هنرســتان ها در تربیت نســل 
هنرمند و خلاق بر کسی پوشیده نیســت و این مهم، مسئولیت ما 
را در فراهم آوردن تجهیزات و زیرساخت های لازم برای توسعه کمی 
و کیفی این مراکز ارزشمند دوچندان می کند. یقیناً، سرمایه گذاری 
در هنرستان های هنرهای زیبا، سرمایه گذاری برای آینده فرهنگی 

و هنری این ســرزمین است.  حجت الاسلام ملکی در پایان با تشکر 
از دلسوزانی که در راستای اعتلای هنر و تربیت هنرمندان فردا گام 
برمی دارند، اظهار کرد: امیدوارم با همدلی و همیاری یکدیگر، بتوانیم 
در راستای توسعه و شکوفایی هرچه بیشتر هنرستان های هنرهای 
زیبا گام برداریم و شاهد بالندگی روزافزون هنرمندان این خطه باشیم.  
محمدمهدی احمدی مشاور عالی وزیر فرهنگ و مدیرکل حوزه وزارتی 
که به جای وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در این مراسم حضور داشت، 
در ادامه به جایگاه ویژه و نقش معلمان در زنده نگاه داشتن تاریخ و 
ماندگاری فرهنگ و هنر اشاره کرد و در سخنانی گفت: معلم همیشه 
زنده است و به لحاظ اسمی، معلم تا ابد اسمش بر زبان انسان ها خواهد 
بود و پرونده اش اصلا مختومه نخواهد شد. همچنین، تاثیر زبان هنر 
از زبان خطابه بیشــتر است؛ تابلوی عصر عاشورای استاد فرشچیان 
یکی از مثال های خوب این موضوع اســت.  وی بیان کرد: موسیقی 
زبان مشترک ما انسان هاست و تاثیرش بسیار زیاد است همچنان که 
حتی اگر فیلم هم موسیقی نداشته باشد میزان تأثیرگذاری اش پنجاه 
درصد خواهد بود و منهای موسیقی، ارتباطی متوسط شکل می گیرد.  
احمدی در پایان گفت: به دانش آموزان و هنرجویان توصیه می کنم به 
خوبی با تاریخ ایران آشنا شوند تا به سبک زندگی بزرگان علم و هنر 
برسند، چراکه وقتی تاریخ هنر را بدانیم قداست هنر را نیز ارج می نهیم

 در ادامه، با حضور مدیران هنری از آثار علیرضا مشایخی آهنگساز و 
موسیقی دان ایرانی رونمایی به عمل آمد.  در بخش بعدی این مراسم 
از اســاتید موسیقی و هنر، همچون پریسا زهتابیان مدیر هنرستان 
موسیقی دختران، علیرضا ایلچی مدیر هنرســتان موسیقی پسران، 
مرجان قنبری مهر نوازنده موسیقی، احســان آقایی مدیر هنرستان 
هنرهای تجسمی، محســن آقالر پژوهشگر سینما و احسان قائمی 

پژوهشگر هنرهای تجسمی تجلیل شد.  

حمیدرضا کشاورز- مهندس یادگیری ماشین

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر جهت 
روشن ســازی افکار عمومی بیانیه ای در ارتباط با 
کوچه فستیوال منتشر کرد. متن بیانیه به شرح زیر 
است:  »ملت شریف ایران اسلامی همشهریان عزیز 

بوشهری!! 
سلام و صلوات بر همت و غیرت دینی، انقلابی و ملی 
شما، درود بر شرفتان که بدنبال خلق سرمایه های 
ماندگار و احیای مواریــث فرهنگی و هنری پایدار 
هستید. در ارتباط با آنچه در هفته گذشته بر شهر 
و دیارمان گذشته درک دقیق موضوع امری ضروری 
است.  از یک ســو جمعی فرهیخته از همشهریان 
که برخودار از معروفیت و اعتبار در ســطح ملی نیز 

هستند؛ در قالب مجمعی صنفی برنامه هایی فرهنگی 
- هنری را در ســه مکان مشخص تدارک دیده و با 
اخذ مجوز قانونی به اجرا گذاشــتند که برخوردار از 
ترازی قابل قبول و معرف غنای فرهنگی این سامان 
بود. برنامه هایی که در ســالن لیان، مدرسه تاریخی 
سعادت و کشتی تفریحی گرندفری برگزار و موجب 
تحسین اندیشمندان فرهنگی کشوری و استانی شد. 
از سوی دیگر شاهد تجمعاتی غیر قانونی در برخی 
محلات قدیمی شــهر بودیم که فاصله محتوایی و 
حتی جغرافیایی جدی بــا برنامه های دارای مجوز 
داشــت. تفکیک این دو رویــداد از یکدیگر در فهم 
دقیق مسئله و نحوه ی مواجه با آن ضرورتی اجتناب 

ناپذیر اســت.  بی تردید هنجارشکنی های محدود 
توســط عده ای معدود که هیچ ربطی با برنامه های 
دارای مجوز قانونی نداشــته؛ مــورد تایید خادمان 
فرهنگ و هنر در اســتان نبوده و نیست و اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان آن را محکوم کرده 
و نســبت به رفتارهای ســخیف عوامل دخیل در 
این هنجار شــکنی ها ابراز انزجار می کند و پیش از 
صدور مجوز دســت یاری به سوی همه ی مقامات 
و مسئولان اســتان برای پیشگیری از سو استفاده  
احتمالی افرادی فرصت طلب دراز کرده و در ادامه نیز 
بر اقدامات بازدارنده تأکید داشته است؛ اما برنامه های 
اجرا شده در سه مکان سالن لیان، مدرسه تاریخی 

سعادت و کشــتی گرندفری که متاسفانه با حادثه 
بندرعباس به تعطیلی زودهنگام و داوطلبانه متولیان 
صنفی انجامید؛ چهره ای شایســته از فرهنگ کهن 
دیارمان را پیش روی ناظران در سطح ملی و حتی 
بین المللی نهاد و بستری را برای تبادل و غنابخشی به 
سرمایه گذاری های فرهنگی - هنری فراهم ساخت. 
نباید اجازه داد خلق این همه زیبایی و شکوه زیر غبار 
رفتارهای ســخیف و غیر قابل قبول عده ای هنجار 
شکن مخدوش شده و حقیقت آن دیده نشود.   در 
پایان یاد آور می شود؛ شرایط کنونی جامعه  بیش از 
هر زمان دیگری نیازمند همدلی، وفاق و آرامش است. 
شایسته می داند بدور از تشویش در فضاهای اجتماعی 
و رسانه ای، فرصت مداقه و رسیدگی هوشمندانه به 

موضوع، در اختیار مسئولین ذی ربط قرار گیرد.«

بیانیه اداره ارشاد بوشهر درباره فستیوال کوچه
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رهبر معظم انقلاب اسلامی جدایی و تفرقه امت 
اسلامی را زمینه ســاز تحمیل منافع و مطامع 
استعمارگران، آمریکا، رژیم صهیونیستی و دیگر 
زیاده خواهان بر ملت ها دانستند و تاکید کردند: 
هیچ منفعتی برای امــت اسلامی بالاتر از اتحاد 

نیست.
حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار دست اندرکاران 
حج و جمــعی از زائران بیــت الله الحرام، هدف 
پروردگار از مقرر کردن فریضه حج را ارائه الگویی 
کامل و جهت دهنده برای اداره بشریت خواندند 
و افزودنــد: ترکیب و هیأت ظاهری این فریضه، 
کاملًا سیاسی و محتوای اجزای آن کاملًا معنوی 
و عبادی است تا منافع همه بشریت تأمین شود 
و امــروز بزرگترین منفعت امت اسلامی »اتحاد 
و هم افزایی« برای حل مشــکلات جهان اسلام 
اســت که اگر این اتحاد بود، مسائلی چون غزه 
و یمن رخ نمی داد. حضرت آیت الله خامنه ای در 
آغاز سخنانشان با تسلیت مجدد به خانواده های 
جان باختگان حادثه حقیقتــاً تلخ بندرعباس، 
برای این هموطنان و خانواده های آسیب دیدگان 
صبر و آرامش مسئلت و تأکید کردند: پروردگار 
در مقابل صبری که انسان در حوادث گوناگون 
از خود نشــان می دهد، اجری هــزاران برابر پر 
ارزش تر به او عنایت می کند. ایشان آسیب دیدن 
دستگاه ها در حوادث طبیعی و غیرطبیعی را به 
مدد تلاش و توانایی دیگر دستگاه ها، قابل جبران 
دانستند و افزودند: آنچه دل انسان را می سوزاند، 
»خانواده های عزیز از دست  داده« هستند که این 

حادثه را به مصیبتی برای ما و همه تبدیل کرد.
رهبر انــقلاب در ادامه سخنانشــان، معرفت و 
شناخت اهداف و ابعاد مختلف حج را برای زائران 
بیــت الله، مقدمه ادای صحیح این فریضه بسیار 
مهم خواندند و با اســتناد به آیات متعدد قرآن 
کریم افزودند: استفاده از تعبیر »ناس« در بسیاری 
از آیاتِ مرتبط با حج نشــان می دهد پروردگار 
این فریضه را برای اداره امور همه مردم -نه فقط 
مسلمانان- مقرر کرده است؛ بنابراین برگزاری 

درست حج، خدمت به بشریت است.
ایشان در تبیین نکات شناختی حج، آن را تنها 
فریضه ای خواندند که شکل و ترکیبش صددرصد 
سیاسی اســت؛ چرا که مردم را هر سال در یک 
مکان و زمــان واحد برای اهــداف خاص گرد 

می آورد که نفس این کار ماهیت سیاسی دارد.

حضرت آیــت الله خامنه ای افزودنــد: در کنار 
شــکل و ترکیب سیاسی حج، محتوای اجزای 
آن صددرصد معنوی و عبادی است و هر کدام 
اشاره ای نمادین و درس آموز به مسائل و ضروریات 

گوناگون زندگی بشر دارد.
ایشــان در تبیین این نمادها، درس »طواف« را 
ضــرورت گردش حول محور و مرکزیت توحید 
خواندند و افزودند: طواف به بشریت می آموزد که 
حکومت، زندگی، اقتصاد، خانواده و همه مسائل 
زنــدگی باید حول توحید بنا شــود که در این 
صورت، دیگر از این قساوت ها، کودک کشی ها و 
زیاده خواهی ها خبری نخواهد بود و دنیا گلستان 

می شود.
رهبر انقلاب »سعی بین صفا و مروه« را اشاره ای 
به این ضرورت دانستند که انسان باید مدام بین 
کوه مشــکلات تلاش کنــد و هیچگاه متوقف، 

معطل و متحیر نماند.
حضرت آیت الله خامنه ای »حرکت به ســمت 
عرفات و مشعر و مِنا« را درسی برای حرکت دائم 
و پرهیز از سکون دانستند و افزودند: قربانی نیز 
اشاره نمادین به این حقیقت است که انسان گاه 
باید از عزیزترین کسان خود بگذرد، قربانی بدهد 

و یا حتی قربانی شود.
ایشان »رمی جمرات« را تأکید پروردگار بر این 
نکته خواندند که انسان باید شیاطین جن و انس 
را بشناسد و هرجا شیطان را یافت، بزند و بکوبد.

رهبر انقلاب »پوشیدن لباس احرام« را هم نشانه 
خشوع و یکسان سازی انسان ها در مقابل پروردگار 
برشمرند و افزودند: همه این اعمال جهت دهی به 

زندگی بشریت است.
رهبر انقلاب با اســتناد به آیه ای از قرآن کریم، 
هدف »اجتماع« حج را درک و دستیابی به انواع 
منافع انسانی خواندند و گفتند: امروز هیچ منفعتی 
بالاتر از اتحاد برای امت اسلامی وجود ندارد و در 
صورت وجود اتحاد و هماهنگی و هم افزایی امت 
اسلامی، فجایع کنونی در غزه و فلسطین اتفاق 
نمی افتد و یمن اینگونه تحت فشار قرار نمی گیرد

ایشان جدایی و تفرقه امت اسلامی را زمینه ساز 
تحمیل منافع و مطامع استعمارگران، آمریکا، 
رژیم صهیونیستی و دیگر زیاده خواهان بر ملتها 
دانستند و افزودند: با اتحاد امت، امنیت و پیشرفت 
و هم افزایی کشورهای اسلامی و کمک های آنها به 
یکدیگر ممکن می شود و به فرصت حج باید به 

این چشم نگاه کرد.
حضــرت آیت الله خامنــه ای نقــش و وظیفه 
دولت های اسلامی بخصوص دولت میهماندار در 
تبیین حقیقت و اهداف حج را بزرگ و برجسته 
دانستند و گفتند: مســئولان کشورها، علما و 
روشنفکران، نویسندگان و افراد تأثیرگذار بر افکار 
عمومی موظفند حقایق حج را برای مردم تبیین 

کنند.

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران حج و جمعی از زائران بیت الله الحرام:
هیچ منفعتی برای امت اسلامی بالاتر از اتحاد نیست

رییس جمهور تصریح کرد که باید رقابت برای 
حل مشکلات و چالش های کشور باشد

مسعود پزشــکیان در آیین تجلیل از معلمان 
نمونه  که در کانــون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان اســتان تهران برگزار شــد، گفت: 
کشــور را معلمان می کارند،  پرورش می دهند 
و بعد حاصل و بهره آن در کشــور اســتفاده 

می شود.
وی افــزود: آنچه کاشــته می شــود، آینده 
کشــور را شــکل می دهد. باور این است که 
دانش آموزان سرمایه های اصلی کشور هستند. 
کارخانه و دستگاهها در وهله بعدی قرار دارند. 
نیروی انســانی خلاقیت و هنر و ثروت ســاز 
اســت. اگر می خواهیم آینده را داشته باشیم 
باید  برای دانش آمــوزان وقت بگذاریم. این 
شما هستید که کار تیمی را به دانش آموزان 
یــاد می دهید تا در آینده جوانــان بتوانند با 
خلاقیت، مشکلات کشــور را حل کنند. این 
باور از بچگی شکل می گیرد. توانایی برای حل 
مشکلات و چالش ها از بچگی با عمل و رفتار 
و آمــوزش معلمان به دانش آمــوزان  انتقال 

می یابد.
رییس جمهور گفت: باید همه طبقات اجتماعی 
را دید. نباید فقط پولدارها را در نظام آموزشی 
دید، بلکه باید ندارها هم دیده شــوند. اتفاقا 
این طبقات هســتند که فردا در سرنوشــت 
کشورشــان تاثیرگذار خواهند بود. نمونه آن، 
خودم هستم که با سختی پرورش یافتم و در 
برابر هیچ مشکلی سر خم نکردم، بلکه تلاش 
کردم و ساختم. اگر چنین دانش آموزانی رشد 
و پرورش یابند کشور درست می شود. جامعه 
و آدم ها با تئوری درســت نمی شود، بلکه باید 
کاری کــرد که  دانش آموزان یــاد بگیرند و 
مهارت پیدا کنند و این رفتار و اخلاق را پیدا 
کنند که با علم شان می توانند تمام مشکلات 

را حل کنند.
پزشکیان گفت: باید دانش آموزان تربیت کنیم 
که بتوانند خودشان را با تغییرات کشور،  تغییر 
دهند و راستگو و خلاق باشند. دانش آموزان 
از مدرسه جسارت و صداقت و ریسک پذیری 
را می آموزند. انجام کار به صورت تیمی باید به 
دانش آموزان آموخته شــود. نماز جماعت در 
مدارس نمونه کار تیمی است. به همین دلیل 
اســت که در شارع مقدس برای نماز جماعت 
با تعداد زیادتر ثواب و برکت بیشــتری تعیین 

کرده است.
وی ادامه داد: دنیا حســاب و کتاب دارد. علم 
و دانایی و آگاهی حســاب کتاب دارد. حرکت 
اجرام حساب و کتاب دارد. آموزش و پرورش 
و تربیــت دانش آموزان هم حســاب و کتاب 
دارد. نبایــد افراد بی تجربه را به افراد با تجربه 
حاکم کرد. باید عادلانه اقــدام کرد. تقوا هم 
یعــنی کسی که برتــری دارد باید بر دیگران 
مسلط شــود. تقوا یعنی حرکت بدون خطا و 
تصمیم درســت. مدرسه سازی آغاز کار است. 

مدرسه بستر آموزش با کیفیت دانش آموزان 
اســت. مــا می خواهیم بچه هایمــان بهترین 

پرورش را داشته باشند.
رییس جمهــور تاکید کرد: معلمــان باید به 
دانــش آموزان تلقین کنند کــه هیچ چیز از 
دیگران کمتر ندارند. یکی در صنعت، یکی در 
هنــر و یکی در اقتصاد  مهارت دارد. مهم این 
اســت که دست در دست هم باید رشد کنند. 
باید بچه ها تربیت کنیم که تمام وجودشــان 
را صرف ســربلند نگهداشتن کشورمان کنند. 
هنر نیســت که بچه ها به آمریکا روند و علم 

و توانایی های شان را در اختیار آنان بگذارند.
وی تصریح کرد: اگر بخواهیم مشکلات را حل 
کنیم می توان راه رسیــدن به آن پیدا کنیم. 
بنده به هر چیز اراده کردم با عشق و هزینه ای 
که برایش کردم، رسیــدم. نباید بپذیریم که 
ضعیف هســتیم. در بــازی فوتبــال هم اگر 
باختیم مهم نیســت، مهم این اســت که تیم 
تلاش کند. آمــوزگاران باید به دانش آموزان 
یاد دهند که مفت به جایی نمی رسند و با تیم 
و رهبری مناســب، موفق می شوند. نماز باید 

اقامه شود نه اینکه خوانده شود.
رییــس  جمهور تاکید کرد: روش های آموزش 
در مدارس کشــورمان باید بهترین روش های 
روز دنیا باشــد. باید نظام آمــوزشی را تغییر 
دهیم تا بتوانیم در روش ها تغییر ایجاد کنیم 
تا دختران و پسرهای مردم در مدارس تربیت 
شــوند. همین مــدارس می توانند پســرها و 
دخترهای مردم را بــه گونه ای آموزش دهند 
که تبدیل به عروســک شوند و خودشان را به 
نمایش بگذارند، در عین حال می توانند علم، 
دانــش، صداقت، صفا، مهارت و زندگی کردن 
درست را آموزش دهند. البته این کار با دستور 
و زور و آموزش نادرســت امکان پذیر نیست. 
پزشکیان خاطرنشــان کرد: باید رقابت برای 
حل مشــکلات و چالش های کشور باشد. کارِ 
تیمی، حل مســئله، مدیریت و ساختارسازی 
می تواند از مدرسه و آموزش به بچه های مردم 

شروع شود.
وی گفت: عبادت خدا یعنی رفتن به ســمت 
بی نهایت. بنده خــدا هم می تواند تا بی نهایت 
برود. انسان تا زنده اســت باید تلاش کند تا 
خود و کشــورش تغییر کنند. در این صورت 
ایران از هیچ کشــور و ملــتی عقب نمی افتد. 
همانطــور که رهبری گفتند مــا باید بهترین 
باشیم. دولت هم هر کاری از دستش بر بیاید، 

کوتاهی نمی کند.

رییس جمهور در آیین تجلیل از معلمان نمونه؛
 رقابت برای حل مشکلات و چالش های کشور باشد

اخبار
دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک خبر داد؛
سهم 3۰ درصدی قاچاق از بازار 

نساجی و پوشاک کشور
دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک گفت: یکی 
از چالش های اصلی صنعت پوشــاک »قاچاق پذیری بالا« 
است که بر همین اساس بیش از ۳۰ درصد بازار در اختیار 

کالاهای قاچاق قرار دارد.
سعید جلالی قدیری دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی 
و پوشــاک در نشست خبری ضمن تاکید بر نقش کلیدی 
صنعت پارچه در زنجیره تأمین پوشاک کشور، اظهار کرد: 
صنعت پارچه یکی از مهم ترین حلقه های این زنجیره است 
که طی ســال های اخیر مورد بی توجهی قرار گرفته؛ این 
درحالیست که در ســطح جهانی، نمایشگاه های متعددی 

برای معرفی انواع مختلف پارچه برگزار می شود.
وی پارچه را مهم ترین ماده اولیه تولید پوشــاک دانسته و 
افزود: برگزاری نمایشگاه های تخصصی پارچه می تواند به 
هم افزایی بیشتر در زنجیره ارزش صنعت پوشاک و ارتقای 

کیفیت و رقابت پذیری آن کمک کند.
جلالی قدیری ضمن اشــاره به شعار ســرمایه گذاری برای 
تولید بیان کرد: تا زمانیکه مشــکلات ساختاری در مسیر 
تولید برطرف نشــود، توســعه صنایع کشور با مانع مواجه 

خواهد شد.
وی، یــکی از چالش هــای اصــلی صنعــت پوشــاک را 
»قاچاق پذیری بالا« عنوان کرده و گفت: از ســال 1۳۹۶ 
اقداماتی جهت مقابله با قاچاق کالا از ســوی ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز و ســایر نهادها انجام شده، اما همچنان 
بخش بزرگی از بازار پوشــاک در قبضــه کالاهای قاچاق 

است.
دبیر اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشــاک هشدار 
داد: با در اختیار داشــتن بیش از ۳۰ درصد بازار توســط 
کالاهای قاچاق، ســرمایه گذاران داخلی و خارجی نسبت 
بــه ورود به این حوزه مردد خواهنــد بود؛ چرا که امنیت 

سرمایه گذاری یکی از مهم ترین دغدغه های آنان است.
وی همچنین از وجود استثنائات تجاری در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی انتقاد و تصریح کرد: این استثنائات بعضاً به 
ابزاری برای واردات غیررقابتی بدل شده و تولید داخلی را 

تحت فشار قرار داده است.
 بنابراین خواســتار برخورد قاطع تر و مستمر ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز با پدیده قاچاق هســتیم؛ تنها با ایجاد 
فضای اقتصادی امن می توان به توسعه پایدار در صنایعی 

نظیر پارچه و پوشاک امید داشت.

بر اساس اعلام وزارت نیرو؛
تعرفه های آب افزایش یافت

وزارت نیرو تعرفه مشترکان آب شرب و بهداشتی را ابلاغ 
کرد که بر اساس آن تعرفه آب برای بدمصرف ها 2۸ درصد 

افزایش داشته است.
بر اســاس اعلام وزارت نیرو، بهای آب شــرب در ســال 
1۴۰۴ به گونه ای تعیین شــده است که محاسبه آب بهای 
مشــترکان تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و 
سازمان بهزیستی کشــور تا سقف الگوی مصرف، رایگان؛ 
مشترکان دیگر تا سقف الگوی مصرف به صورت یارانه ای و 
مشترکان پرمصرف تا دو برابر الگوی مصرف با یارانه کم تر 
و در نهایت مشترکان بدمصرف به صورت غیریارانه ای و بر 

اساس الگوی افزایش پلکانی انجام شود.
با توجه به شــرایط خشکســالی، محدودیــت منابع آبی 
کشــور و لزوم مدیریت مصــرف و صرفه جویی، بهای آب 
مصرفی مشترکان نسبت به دوره قبل به طور متوسط 2۸ 
درصد رشــد داشته اســت، اما با توجه به تمهیدات اتخاذ 
شــده و به منظور حمایت از اقشــار آسیب پذیر و تشویق 
شــهروندان خوش مصرف، مشــترکان در صورت کاهش 
مصرف می توانند از افزایش قبوض آب بهای خود جلوگیری 
کنند؛ به گونه ای که مشترکان بالای الگوی مصرف تنها با 
2۰ درصد صرفه جــویی در مصرف آب بیش از 2۰ درصد 

کاهش مبلغ قبض خواهند داشت.

اعطای تسهیلات »ودیعه مسکن« 
به دانشجویان مستعدِ متاهل

تســهیلات ودیعه اجاره مســکن ویژه مشــمولان متأهل 
»شیوه نامه توسعه فعالیت های علمی و فرهنگی دانشجویان 
مســتعد تحصیلی کشور )طرح شــهید وزوایی(« در سال 

تحصیلی 1۴۰۴-1۴۰۳ اعطا می شود.
با توجه به اعلام معاونت توسعه و مدیریت منابع بنیاد ملی 
نخبگان، تســهیلات ودیعه اجاره مســکن ویژه مشمولان 
متأهل »شیوه نامه توســعه فعالیت های علمی و فرهنگی 
دانشجویان مستعد تحصیلی کشور )طرح شهید وزوایی(« 
در سال تحصیلی 1۴۰۴-1۴۰۳ تا اطلاع بعدی، به صورت 

مستقیم توسط بنیاد ملی نخبگان اعطا می شود.
بدین منظور مشــمولان مذکور که محــل تحصیل آنان 
یکی از دانشگاه ها یا مؤسســات علمی استان تهران است 
و درخواســت ودیعه اجاره مســکن آنان از ســوی بنیاد 
تایید شده اســت می توانند به روش زیر برای دریافت این 

تسهیلات اقدام کنند.

سیاسی و اقتصادی

رئیس مجلس گفت: نمی توان بدون تولید دانش، 
کشور را علمی اداره کرد. ما باید هم از افراط گرایی 
و هم از تحجر دوری کنیم؛ یکی امکان و ضرورت 
علوم انسانی اسلامی را انکار می کند، و دیگری 
رشد عقلانیت را سرکوب می سازد، هر دو برای 
حکمرانی اسلامی، زیان بار هستند. محمدباقر 
قالیبــاف، رئیس مجلس شــورای اسلامی، در 
همایش بین المللی علوم انســانی اسلامی، بر 
لزوم تحول جدی در علوم انسانی بر پایه معارف 
اسلامی تأکید کرد و گفت: تحقق تمدن اسلامی 
نیازمند علومی است که بر جهان بینی توحیدی 
استوار باشد؛ چراکه علم زمانی جهت دار و مؤثر 
می شــود که در بســتر جهان بینی قرار گیرد. 
قالیباف با گرامی داشــت یاد و نام علامه شهید 
مرتضی مطهری و تبریک روز معلم، گفت: شهید 
مطهری سال ها پیش با نگاهی عمیق دریافته بود 
که جامعه و حکومت اسلامی، بدون علوم انسانی 
اسلامی امکان تحقق ندارند. از دیدگاه ایشــان، 
بازخوانی و بازسازی انتقادی علوم انسانی موجود، 
احیا و بازتولید علوم اسلامی، و تولید علوم انسانی 
اسلامی، ســه رکن اســاسی برای شکل گیری 
یــک نظــام اسلامی کارآمد هســتند. وی با 
اشاره به نقش اندیشه های امام خمینی)ره( در 
شکل گیری انقلاب اسلامی افزود: اسلامی شدن 
نهاد علم و مردمی شدن نظام حکمرانی، دو شاخه 
به هم تنیده در مکتب امام هستند. اسلامی شدن 
مطالبه مردم و مردمی شدن مطالبه اسلام است، 

و هیچ کدام بدون دیگری ممکن نیست. قالیباف 
همچنین تأکید کرد: علوم انسانی اسلامی باید 
هم بر مبانی نظری دین اســتوار باشد و هم بر 
تجربه زیستی جامعه و نظام حکمرانی متکی 
باشــد. امروز، در آغاز چله دوم انقلاب، دو نیاز 
اساسی پیشِ روی کشور است؛ سازمان دهی به 
زیست عمومی مردم و حکمرانی بر پایه ارزش ها 
و آموزش های دینی. رئیس مجلس از نخبگان 
و نهادهای علمی خواســت با فاصله گرفتن از 
مجادلات نظری صِرف، بر تحلیل دقیق وضعیت 
موجود و ارائه راه حل های عینی تمرکز کنند و 
هشدار داد: اگر علوم انسانی اسلامی در خدمت 
تفسیــر وضعیت و حل مســائل عینی جامعه 
نباشد، به علمی بی فایده تبدیل خواهد شد. وی 
گفت: جامعه امروز، به ویژه با گذشت نزدیک به 
پنج دهه از پیروزی انقلاب، با انباشــت مسائل 
پیچیده ای روبه روست که هم از سوی جامعه و 
هم از سوی نظام حکمرانی، پاسخی درخور از 
ناحیه علم دریافت نکرده اند، در این شرایط، تنها 
با تبدیل علوم انسانی اسلامی به یک گفتمان 
عمومی و تخصصی، می تــوان زمینه حمایت 
مردمی و ضرورت حکمرانی را برای تحقق آن 
فراهم کرد. رئیس مجلس شــورای اسلامی 
بــر نقش حیاتی این علوم در اداره کشــور و 
شکل دهی به تمدن نوین اسلامی تأکید کرد 
و گفت: تحول در امور کشــور باید مبتنی بر 
اصلاح و اندیشــه ورزی باشــد، نه تخریب یا 
بازگشت به عقب. قالیباف راجع به وظایف نظام 
حکمرانی در شرایط کنونی خاطرنشان کرد: 
نظام باید هم فضا را برای رقابت اندیشه های 
علمی در حوزه علوم انســانی اسلامی فراهم 
کند، هم خود را با نتایج این پژوهش ها وفق 
دهد و هم آن دسته از تحقیقات علوم انسانی 
اسلامی را که به مسائل عمومی مردم نزدیک تر 

است، در اولویت قرار دهد.

قالیباف، رئیس مجلس:
باید هم از افراط گرایی و هم از تحجر دوری کنیم

معــاون اول رئیس جمهور گفــت: در پرتو 
برنامه های توسعه ای اجرا شده پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی، بــا توفیقات متنوعی مواجه 
بوده ایم و اکنون به ایــن درک رسیده ایم که 
نظاره گر ماندن در عرصه فناوری نه تنها کافی 
نیست، بلکه بسیار پرهزینه و مخاطره آمیز است

محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور صبح 
امروز در آیین بزرگداشــت صدمین سالگرد 
تأسیس بانک سپه بیان کرد: هوشمندسازی، 
هوشــمندی و بهره گیری از هوش مصنوعی، 
همــگی بیانگر اســتفاده از پیشــرفته ترین 
دســتاوردهای فناورانه در حوزه هــای اداره 
کشور، توسعه و سازندگی هستند و ضرورتی 

انکارناپذیر به شمار می آیند.
وی افزود: در پرتو برنامه های توســعه ای اجرا 
شده پس از پیروزی انقلاب اسلامی، با توفیقات 
متنوعی مواجه بوده ایم و اکنون به این درک 
رسیده ایم که نظاره گر ماندن در عرصه فناوری 
نه تنها کافی نیســت، بلکه بسیار پرهزینه و 

مخاطره آمیز است.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: اگر 
صرفاً تماشــاگر فناوری باشیم، این تحولات 
فناورانه با هزینه های ســنگین بر ما تحمیل 
خواهد شــد و در نهایت به وابســتگی های 
نگران کننده ای منتهی می شود که گاه گریزی 

از آن نیست.
عارف گفت: در ســند چشم انداز کشور، افقی 
روشــن برای ایران ترسیم شده است. اگرچه 
هدف گذاری ها برای سال 1۴۰۴ تعیین شده اند، 
اما روح سند فراتر از تاریخ هاست. عدم تحقق 
اهداف در یک بازه زمــانی خاص، به معنای 

بی فایده بودن آن ها نیست.
وی نقش این بانک در 1۰۰ سال گذشته و در 
اتفاقات مختلفی از جمله انقلاب اسلامی، دفاع 
مقدس و غیره را مهم و بااهمیت خواند و بیان 
کرد: مسئله ی ادغام چندین بانک در این بانک 
نیز مسئله ی مهمی بوده که با همه ی سختی، 

صورت گرفت و موفق بود.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: امروز 
هر موسسه، دستگاه و یا نهادی که بخواهد به 
پیش برود، بدون نوآوری موفق نخواهد بود. ما 
باید در فناوری پیشتاز باشیم تا در منافع آن 
اثرگذاری کنیم. به عنوان مثال در فناوری نانو 
در جمع 15 کشور قرار داریم و به فرموده مقام 
معظم رهبری نیز باید جزو 1۰ کشور باشیم؛ 

این یک شعار نیست و یک الزام است.
عارف با بیان اینکه شــبکه بانکی نیز باید از 
هوش مصنوعی و هوشمندسازی بهره ببرد، 
گفت: کشور ما ظرفیت بالای علمی، پژوهشی 
و نیــروی انســانی دارد و امیدواریم در هوش 

مصنوعی و کوانتوم به دست برتر برسیم.
وی اظهار داشت: هم چنین باید یادآور شوم 
که امروز وضعیت خوبی در منطقه داشته و در 

اتحادیه های منطقه ای عضویت داریم.

محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور:
 نباید در عرصه فناوری صرفاً نظاره گر باشیم
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سینمــــا

 

موجی که در دهه هشــتاد از »یانگوم« و »جومونگ« شکل 
گرفته و گروهی از نوجوانان ایرانی را شیفته ی ســریال های 
کــره ای کــرد، رفتــه رفتــه و در دهــه ی ۹۰ از مرزهای 
سریال سازی فراتر رفت و پا در عرصه موسیقی گذاشت و به 
طوفــان »کی پاپ« رسید تا موجی از اقبال به »فرهنگ کره 
جنوبی« نه فقط در ایران که در بسیاری از کشورهای جهان 
فراگیر شــود. علاقه چشمگیر بسیاری از دهه هشتادی ها به 
موسیقی پــاپ کره ای، با واکنش های مختلف و متعددی در 
ایران همراه بود. برخی ها این اتفاق را یک تهدید می دانستند 
و از خطرات »موجِ کره ای« می گفتند، برخی دیگر اما تلاش 
می کردنــد اقبال به »کی پــاپ« را یک فرصت تلقی کنند و 
حتی به ســراغ خلق گروه هایی شــبیه گروه های مشــهور 
موسیقی کره ای در ایران بروند. آن چه در هر دوی این نگاه ها 
مغفول به نظر می رسد اما فهم مساله از زاویه دید طرفداران 
کی پاپ است. قبل از هر نگاه تهدیدمحور یا فرصت محوری، 
نســبتِ جوانان ایرانی و موسیقی کره ای را باید از نگاه خود 
این هــواداران متعصب کی پاپ فهم کــرد؛ موضوعی که در 
میانه ی انبوه تحلیل هــا و روایت ها حول این پدیده، چندان 
مورد توجه قرار نگرفته اســت اما تلاش هایی مانند مســتند 

»کی پاپ« می تواند قدمی برای حرکت در این مسیر باشد.
مســتند »کی پاپ« را یک جــوان تازه نفس ســاخته؛ یک 
مستندساز که بعد از تجربه ساخت چند مستند کوتاه، اولین 
مستند بلندش را به موضوع کی پاپ اختصاص داده است و از 

آن مهم تر اینکه راوی »کی پاپ« یک جوان دهه هشتادی ست؛ 
دختری که وارد جهانِ کی پاپرها می شود و از نمای نزدیک، 
حال و هوای دوســتداران موسیقی کره ای را روایت می کند. 
مســتند برای شــناختن حال و هوای کی پاپرها محدود به 
گفتگو با کارشناسان نمانده و دوربینش را به دل اجتماعات 
علاقه مندان کی پاپ برده و با شــماری از آن ها گفتگوهایی 
مفصل داشــته. نتیجه این نگاه، ســاخت مستندی است که 
نــه تنها هواداران کی پاپ آن را پس نمی زنند بلکه با آغوش 
باز به اســتقبالش می روند و صندلی های مراسم رونمایی آن 
را پر می کنند.  مســتندِ علی کوثــری اگرچه موضعی برابر 
و همدلانه با کی پاپرهــا دارد اما محذوب و مفتون احوالات 
آن ها هم نشــده و از نگاهِ منتقدانه و آسیب شناسانه به این 
پدیده دســت نکشیده. امــا این نــگاه را در تاروپود روایت 
خــود و بی آن که چنین نگاهی به اثر شــکلی کلیشــه ای و 
شعاری بدهد، به مخاطب عرضه می کند. مستند »کی پاپ« 
نه شیفته ی این پدیده اســت و نــه آن را پس می زند؛ برای 
همین می تواند لحــنی همدلانه خلق کند و به اثری تبدیل 
شــود که هم طرفداران کی پاپ را راضی می کند و هم برای 
کســانی که از شیوع این پدیده در میان نوجوانان و جوانان 
نگران اند را همراه می سازد. مستند »کی پاپ« با نگاه خاص 
و درســتی که برخاسته از دغدغه های مسئولانه ی یک گروه 
جوان مستندســاز است، دوباره نام »سفیرفیلم« را در عرصه 
سینمای مستند با مستندی اجتماعی، پیش رو و متفاوت زنده 
کرد. سفیرفیلم که همیشه به تولید مستندهایی جریان ساز 
توســط تیم هایی جوان و باانگیزه شــهرت داشته، حالا هم 

ســراغ یک سوژه اجتماعی حســاس رفته و از دل پرداختی 
درست به این ســوژه، یک گروه خوش ذوقِ مستندساز را به 
سینمای مســتند ایران معرفی کرده است. از این زاویه اگر 
نگاه کنیم، »کی پاپ« گذشــته از دست گذاشــتن روی یک 
موضوع به روز، یک شــروع خوب و شاید یک سکوی پرتاب 
ایده آل برای یک گروه مستندســاز است که می تواند آینده 

درخشانی در سینمای مستند ایران داشته باشد.  

 

اخبارنقد

مســتند »آوارجان« به کارگردانی محمدعــلی ابراهیمی و 
تهیه کنندگی علی اصغر مرتضایی راد روایتی از حادثه انفجار 

معدن ذغال سنگ طبس است.
  این روزها حادثه انفجار بندر شــهید رجایی توجه رسانه ها 
و مــردم را بــار دیگر به صنــف کارگر جلب کرده اســت. 
کارگرانی که نقش مهمی در پیشــرفت کشور ایفا می کنند 
و بــازوی اصلی صنعت به شــمار می روند. پیــش از این در 
چهاردهمین دوره از جشــنواره عمار، هفت مســتند بلند با 
محوریــت عدالت اجتماعی تولید و به مخاطبان ارائه شــده 
است. مستند »آوارجان« به کارگردانی محمدعلی ابراهیمی 
و تهیه کنندگی علی اصغر مرتضایی راد یکی از این مستندها 
اســت. محمدعلی ابراهیمی در این مســتند سراغ موضوعی 
چالش برانگیــز رفته و حادثــه انفجار معدن ذغال ســنگ 
طبس را ســوژه کار خود قرار داده است. حادثه ای که بر اثر 
سهل انگاری مسئولان و بی احتیاطی شرکت پیمان کار، جان 
تعداد زیادی از کارگران را گرفت. این مســتند همچنین به 
نقد قوانین، ســندیکاهای کارگری و دستمزد پایین کارگران 

معدن می پردازد. »آوارجــان« قصه اش را از بطن ماجرا آغاز 
می کند یعنی روزهای ابتدایی پــس از انفجار و روایت هایی 
که رسانه های گوناگون از حادثه ارائه می دهند. با استفاده از 
همین روایت هاست که کارگردان در ادامه تصویر کاملی را از 

اصل حادثه می سازد.
یکی از نقاط قوت این مستند روایت بدون سانسور و قابل درک 
از ماجرا اســت که مخاطب را از همان دقایق ابتدایی با خود 

همراه می کند. علاوه بر این، کارگردان تلاش کرده اســت تا 
وجهه دراماتیک اثر را به واســطه موسیقی در اوج نگه دارد. 
این مســتند علاوه بر پرداختن به آمارها و اسناد، از لحظات 
انســانی غافل نشــده و عمق غم خانواده های قربانیان را در 

چند مصاحبه به تصویر می کشد.
می توان گفت در نیمه دوم مستند حال و هوای مطالبه گری 
حاکم است. کارگردان پس از تبیین ابعاد گوناگون حادثه، به 
تبیین راهکارهایی می پردازد که می تواند آمار بالای حوادث 
معدن در سال های اخیر را کاهش دهد. وی در این بخش از 
کارشناسان و متخصصان امر کمک گرفته تا ترازوی بین درام 
و اطلاعات مستند را متوازن نگه دارد. »آوارجان« مستندی 
اســت که تلاش می کند برای مخاطبــش دغدغه مهمی را 
شــکل بدهد و برای همین است که نمی توان آن را تنها یک 
مســتند بحران تلقی کرد. این مســتند تلاش کرده است با 
ســوژه قرار دادن حادثه معدن طبس، نگاهی به مشــکلات 
جامعه کارگری داشته باشد و قدمی در راستای احقاق حقوق 

این قشر بردارد و از حوادث ثانوی جلوگیری کند.

نگاهی به مستند »آوارجان« به کارگردانی محمدعلی ابراهیمی و تهیه کنندگی علی اصغر مرتضایی راد؛
روایت فریاد خاموش کارگران

نگاهی به مستند »کی پاپ« اثری از »علی کوثری«؛

روایتی منتقدانه اما همدلانه!
محمدصالح سلطانی

هفت فیلمنامه غیرسینمایی پروانه 
فیلمسازی گرفتند

شــورای پروانه فیلمســازی غیرسینمایی در جلسه اخیر، 
با ســاخت 7 فیلم  موافقــت کرد. فیلمنامه های مســتند 
»خاک ســرخ« به تهیه کنندگی، کارگردانی و نویسندگی 
مریم حق پنــاه، »جان ترنا« بــه تهیه کنندگی سید امیر 
سیــدزاده، کارگردانی و نویســندگی صدیقه حســن زاده، 
»آیینه هــای خالی« بــه تهیه کننــدگی، کارگــردانی و 
نویسندگی فرزاد فره وشی پروانه فیلمسازی دریافت کردند. 
همچنین فیلمنامه های نیمه بلند داســتانی »اتاق ۴۸1« 
به تهیه کنندگی، کارگردانی و نویســندگی مرتضی رفیعی 
شــاکر، بلند داستانی »گیســوی نفس« به تهیه کنندگی، 
کارگردانی و نویســندگی آریا یوســفوند، »من یقه اریک 
کانتونا هستم« به تهیه کنندگی بیژن میرباقری، کارگردانی 
و نویســندگی صالح صارمی و کوتاه داستانی »هرس« به 
تهیه کنندگی، کارگردانی و نویســندگی وحید راد موافقت 

شورای پروانه فیلمسازی غیرسینمایی را اخذ کردند..

»شمال از جنوب غربی«
 و »گوزن های اتوبان« 
پروانه نمایش گرفتند

شورای بازبینی فیلم های سینمایی با صدور پروانه نمایش ۴ 
فیلم موافقت کرد. فیلم های »ماه پنهان« به تهیه کنندگی 
ایرج محمــدی روزبهانی و کارگــردانی محمدرضا یکانی، 
»شاه نقش« به تهیه کنندگی علی قائم مقامی و کارگردانی 

شاهد احمدلو پروانه نمایش دریافت کردند.
همچنین فیلم های »شمال از جنوب غربی« به تهیه کنندگی 
مهدی مددکار شــوئیلی و کارگردانی حمیــد زرگرنژاد و 
»گوزن های اتوبان« به تهیه کنندگی و کارگردانی ابوالفضل 
صفاری موافقت شــورای پروانه نمایش فیلم های سینمایی 

را کسب کردند.

کف دستمزد دستیاران کارگردان 
اعلام شد

انجمن برنامه ریزان و دســتیاران کارگردان سینما با اعلام 
شــرایط و جزییات دستمزدها از پیگیری و تصویب پیمان 
نامــه جمعی کار توســط خانه سینما خبــر داد.  انجمن 
برنامه ریزان و دســتیاران کارگردان سینما در اطلاعیه ای 
کف دســتمزد را با توجه به بخشنامه وزارت کار نسبت به 
دستمزدهای ســال 1۴۰۴ اعلام کرده است. در بخشی از 

این اطلاعیه درباره دستمزدها این چنین آمده است:
دســتیار اول کارگــردان یــا برنامه ریــز : حداقل حقوق 
کارگــر ضربدر ۳/۶ )کارگر متخصص یــا مدیر کارخانه( = 

۹2٫۸۰۰٫۰۰۰ تومان
برنامه ریز و دستیار اول کارگردان: 1۶۰٫۰۰۰٫۰۰۰ تومان

دســتیار دوم کارگردان یا دستیار برنامه ریز: حداقل حقوق 
کارگر ضربــدر 2/1 )کارگر تکنسین یا مدیر خط تولید( = 

5۴٫2۰۰٫۰۰۰ تومان
دستیار ســوم کارگردان: حداقل حقوق کارگر ضربدر 1/1 

)برابر اپراتور اجرایی( = 2۸٫۴۰۰٫۰۰۰ تومان
همچنین در این اطلاعیه درباره پیمان نامه جمعی کار آمده 
است: از آنجائی که پیمان نامه جمعی کار بین صنوف خانه 
سینما توســط هیئت رئیسه خانه سینما در حال پیگیری  
اســت، به محض تصویب و اجرایی شــدن این پیمان نامه 
جمعی، انجمن برنامه ریزان و دســتیاران کارگردان، همگام 
با بقیه صنوف، خود را مکلف به اجرای آن می داند و آماده 
گفتگــو با کارگروه پیمان نامه جهــت تعیین یا تغییر کف 

دستمزد است.

لاله اسکندری دبیر جشنواره 
بین المللی فیلم آوای صلح شد

لاله اســکندری به عنوان دبیر نخســتین دوره جشــنواره 
بین المللی فیلم آوای صلح انتخاب شــد.روزبه رحیمی نژاد 
مدیر نخستین جشنواره فیلم آوای صلح و معاون فرهنگی 
و هنری خانه سرباز صلح ایران، طی حکمی لاله اسکندری 
بازیگــر سینما و تلویزیون را به عنوان دبیر رویداد منصوب 
کرد.در متن این حکم آمده است: »با توجه به سوابق هنری، 
فرهنگی و اجتماعی سرکارعالی و اعتماد به توانمندی های 
شــما، بدین وسیله به عنوان »دبیر نخستین دوره جشنواره 
بین المللی فیلم آوای صلح« منصوب می شوید.امید است با 
تکیه بر تجارب ارزشــمندتان و بهره گیری از ظرفیت های 
موجــود، در راســتای ترویــج فرهنــگ صلــح، گفتگو و 
هم زیستی، در اجرای هرچه شایسته تر این رویداد فرهنگی 

موفق و مؤثر باشید.«
متقاضیــان حضــور در جشــنواره می توانند تــا ۶ خرداد 
برای ثبت اطلاعات و ارســال نسخه اولیه به آدرس سایت 
مراجعه   www.peaceevent.ir نشــانی  به  جشنواره 
کنند.نخســتین جشــنواره بین المللی فیلم آوای صلح به 
میزبانی منطقــه آزاد ارس در بخش فیلم های بلند، کوتاه، 

مستند و انیمیشن برگزار می شود.

»چرا انیمیشــن ایران، با وجود برخورداری از ظرفیت های 
تکنیکی و هنری، کمتر بــه ژانر علمی  تخیلی و آینده نگر 
پرداخته و در عوض، روایت خود را بیشتر با زبان اسطوره 
و ناخودآگاه جمعی درآمیخته اســت؟« این پرسشی است 
که یکی از ســازندگان انیمیشــن با نگاهی انتقادی آن را 

مطرح کرده است.
اشــکان رهگذر، نویســنده و کارگردان انیمیشــن که در 
جشنواره فجر سال گذشــته با انیمیشن »ژولیت و شاه« 
حضور داشــت، در نوشــتاری با عنوان »فلسفه روایت در 
انیمیشــن ایرانی؛ قصه گویی به زبان اسطوره و ناخودآگاه 
جمعی« از منظری دیگر به سینمای انیمیشــن پرداخته 

است.  
وی معتقد است: »انیمیشن، هنری است که در مرز خیال 
و واقعیت شکل می گیرد و از این رو، بستری منحصربه فرد 
برای روایت داستان هایی را فراهم می آورد که یا در اعماق 
گذشته ریشه دارند یا در افق های دور آینده سر برمی آورند. 
در سینمای انیمیشــن، روایت نه تنها ابزاری برای انتقال 
معنا بلکه نیرویی برای شــکل  دادن به ناخودآگاه جمعی 
اســت؛ نیرویی که در ایران، به واســطه پیشینه ای غنی از 
اســطوره ها، حماســه ها و متون ادبی، بیش از هر چیز به 

گذشته چشم دوخته است.
 در چنین بســتری، قصه گویی در انیمیشــن ایرانی اغلب 
در تعامل با متــون کهن، تاریخ پرشــکوه، و بن مایه های 
اســاطیری شــکل گرفته و کمتر به آینــده ای خیالی یا 
تخیلی نظر داشته است. این نوشتار می کوشد تا به فلسفه 
روایت در انیمیشــن ایرانی از منظری انتقادی بنگرد و به 

این پرسش پاســخ دهد که چرا انیمیشن ایران، با وجود 
برخورداری از ظرفیت های تکنیکی و هنری، کمتر به ژانر 
علمی تخیلی و آینده نگر پرداخته و در عوض، روایت خود 
را بیشــتر با زبان اســطوره و ناخودآگاه جمعی درآمیخته 

است.
سینما، عرصه تأثیرپذیری و تأثیرگذاری اســت. در همین 
راستا، بعد از دیدن فیلم »میان ستاره ای« نولان، با چند نفر 
از دوستان ابراز شگفتی می کردیم و این سؤال مطرح شد: 
با اینکه سینمای ایران در ژانر خود بسیار درخشان است، 
چــرا هیچ وقت هیچ فیلم حتی نیمه موفقی  در زمینه های 
علمی و تخیلی و با نگاه به آینده در ایران ســاخته نشده؟ 
و چرا حتی این تلاش های اندکی که می شــود، ناموفق و 

عقیم هستند؟
جواب ساده بود: در کشــوری که بیش از هفت هزار سال 
تاریخ دارد، نمی توان قدرت آنچه پشــت سر گذاشته ایم را 
نادیده بگیریم. صدایی رسا و آوایی زیبا از گذشته ایران به 
گوش می رسد و در ناخودآگاه هر ایرانی یا هنرمند ایرانی 

نجوا می کند که: »من را بخوان«.
چنین فرهنگ و تاریخ کهنی که پر اســت از شاهکارهای 
ادبی و تاریخی  کشــوری که می تــوان با جرأت ادعا کرد 
یکی از پایه های اساطیر در تاریخ اساطیری جهان است را 
نمی توان نادیده گرفت. از همین رو، هنرمند ایرانی و بهتر 
است بگوییم فیلم ســاز، یا دقیق تر، فیلم ساز انیمیشن که 
ابزار بسیار قدرتمند انیمیشن را در اختیار دارد ناخودآگاه 
به ســوی این گنجینه غنی می رود و تلاش می کند از این 
اقیانــوس بی انتها، فرازی را انتخــاب کرده و آن را با زبان 

انیمیشن به مخاطب ارائه کند.
پرواضح اســت که چنیــن رویکردی در داخل کشــور با 
اســتقبال مخاطب هم همراه می شود، چراکه مخاطب نیز 
مانند پدیدآورنده نمی تواند از این تاریخ ســترگ چشــم 
بپوشــاند و هرجا که اثری در رابطه با شــاهنامه یا تاریخ 
ایران ساخته می شــود، کنجکاوانه برای دیدن و ارتباط با 

اثر می شتابد.
ولی آنچه در این میان مغفول می ماند، و یا شــاید عاملی 
برای عدم موفقیت برخی از این آثار باشــد، عدم شناخت 
دقیق مؤلفان این حوزه از اقتباس اســت؛ عاملی که گاهی 
نویســندگان انیمیشن را، از ســر وفاداری به اصل اثر، به 

تعریف نعل  به  نعل قصه می کشــاند؛ که صد البته چنین 
رویکــردی، با تمجید مخاطبین عــام در مواجهه با آن و 
برای مدتی کوتاه روبه رو می شــود، ولی هیچ گاه نمی تواند 
آغازگر گفت وگویی در باب آثار سترگ تاریخ ادبیات ایران 
یا تاریخ ایران باشد؛ چراکه چنین آثاری از مهم ترین اصل 
سینمای انیمیشــن یعنی ســرگرمی بی بهره اند و عمدتاً 

سرگرم کننده یا هیجان انگیز نیستند.
نویســنده و فیلم ساز انیمیشــن باید با آشنایی با ماهیت 
اسطوره، و با شــناخت از علم اسطوره شناسی، به مطالعه 
آثار اسطوره ای بپردازد، و با بهره گیری از خلاقیت و دانش 
خود، بتواند طرحی نــو دراندازد و آن را ارائه کند. چنین 
رویکردی هم با انتقاد مخاطب روبه رو می شــود و هم، از 
طرفی، مخاطبان جدید را به سوی اثر می کشاند و گفت وگو 
ایجاد می کند؛ چنانچه در آثاری همچون آثار استاد بهرام 

بیضایی، چنین گفتمانی را شاهد هستیم.
برای رسیدن به ایــن امر، تکنیک هــای گوناگونی پیش 
روی نویســنده اســت: بازی با زمان که از دریچه سفر در 
زمان توسط قهرمانان داستان اتفاق می افتد؛ یا روایت گری 
از زاویــه ای متفاوت از آنچه در تاریخ یا اســطوره برای ما 
تعریف شده اســت؛ تا توسعه داســتان های اساطیری یا 
تاریخی و ترکیــب آن با خیال و جادوی سینما. همه این 
راهکارها بارها و بارها توســط اساتید سینمای جهان چه 
در چارچوب انیمیشــن و چه در چارچوب سینمای زنده 
آزموده شــده اند؛ و یا گاهی، هنرمند ایــرانی با قراردادن 
ماهیت داســتان یا اتفاق تاریخی و اساطیری در بستری 
جدید و با شــخصیت هایی نو، به صورت غیرمستقیم به آن 

واقعه تاریخی یا بستر اساطیری می پردازد.
ذات ملی و تاریخی کشور ما، ایران، پیوندی بسیار غنی و 
قدرتمند با تاریخ مســتند و اسطوره ای خود دارد. هنرمندِ 
فیلم ســاز یا انیمیشن ســاز باید بتواند با شناخت دقیق از 
ماهیت اسطوره شــناسی و مطالعه بر اســطوره ها یا تاریخ 
کشــور، آثاری بدیع خلق کند که ناخــودآگاه در دل هر 
ایــرانی جا باز کــرده و گفت وگو ایجاد کنــد؛ و از طرفی 
بتواند با روایتی سرگرم کننده و زیبا، با مخاطبین خارجی 
نیــز ارتباط برقرار کرده و آنان را با این تاریخ غنی آشــنا 
کند؛ چنان که دهه هاست شاهد چنین رویکردی در تولید 

سینمای انیمیشن ژاپن هستیم.«

اشکان رهگذر، نویسنده و کارگردان انیمیشن »ژولیت و شاه«؛
 انیمیشن، هنری است که در مرز خیال و واقعیت شکل می گیرد



w w w . h o n a r m a n d o n l i n e . i r

5
دوشنبه 15 اردیبهشت ماه 1404 سال هجدهم  شمـــــاره 2496

یادداشت

خبر

سینمــــا و تئــاتر

پیمان یاحقی

نمایش خرگوش در آستانه  حقیقت:
 تئاتری که مرزها را جابه جا می کند! 
در روزهــایی که تئاتر ایران میان 
تجربه های  و  متعارف  جریان های 
نوین در نوســان اســت، نمایش 
*خرگوش* در تئاتر شهر تهران 
فرصتی اســت بــرای مواجهه با 
اثری که استانداردها را به چالش 
می کشد. آیا این فقط یک داستان 
ساده خانوادگی است، یا در لایه های زیرین متن، مخاطب 
را درگیر پرسش هایی بنیادین درباره ی هویت، بازگشت و 

حقیقت می کند؟  
ایــن نمایش، که به کارگردانی مهدی نصیری روی صحنه 
رفتــه، در نگاه نخســت قصه ای صمیــمی از گردهمایی 
دوســتانه را روایت می کند. اما دیالوگ های کوتاه و برنده، 
تغییرات ناگهانی ریتم، و فضاســازی خاص صحنه نشــان 
می دهند که چیزی فراتر از یک دیدار ســاده در حال رخ 

دادن است.  
بازیگران با حرکات مینیمال و اســتفاده ای هوشــمندانه 
از ســکوت، فضایی خلق می کننــد که مخاطب را بیش از 
تماشــا، درگیر تحلیل و درک می کند. گاه نمایش، لحنی 
روایی به خود می گیرد و گاه به شکســت های ســاختاری 

متوسل می شود.  
ایــن تغییرات لحنی، بدون آنکه از پیوســتگی اثر بکاهد، 
مخاطــب را میــان مرز واقعیــت و خیال نگــه می دارند. 
لحظاتی، صحنه آن قدر ملموس اســت که مخاطب خود را 
بخشی از فضای نمایش احســاس می کند؛ لحظاتی دیگر، 
دیالوگ های درون گرایانه او را وادار به تأمل و فاصله گذاری 

ذهنی می کند.
این سوال مطرح می شــود که خرگوش، یک بازگشت یا 

یک فرار؟  
وقتی پرده فرو می افتد، خرگوش چیزی به مخاطب اضافه 
کرده؛ چه یــک چالش ذهنی، چه یک لحظه ی تأمل، چه 
یــک لذت خالــص از اجرا. این نمایش برای کســانی که 
دنبال فرم های آشــنا و پایان های سرراست هستند، شاید 
نامتعارف باشد، اما برای تماشاچیانی که انتظار دارند تئاتر 
آن ها را درگیر کند، یک تجربه ی موفق محسوب می شود. 
خرگــوش را می توان دید، تحلیــل کرد، از آن لذت برد یا 
حتی با آن مخالفت کرد، امــا نمی توان نادیده اش گرفت. 
شاید این همان چیزی باشد که تئاتر امروز نیاز دارد؛ اثری 
که در آستانه ی حقیقت ایستاده و مخاطب را وادار می کند 

دوباره فکر کند.

اعلام اسامی دوبلورهای 
پیشکسوتی که تجلیل می شوند

انجمن گویندگان و سرپرســتان گفتار فیلم با همکاری 
ســازمان سینمایی از 1۶ پیشکسوت عرصه دوبلاژ ایران 
تجلیــل می کند. جشــن ۶2 ســالگی تاسیــس انجمن 
گویندگان و سرپرســتان گفتار فیلم همــراه با تقدیر از 
پیشکســوتان دوبله ایران که بیش از شصت سال در این 
عرصه درخشیدند، برگزار می شود.این مراسم روز دوشنبه 
پانزدهم اردیبهشت، ساعت 1۸ در سالن زنده یاد رسول 
ملاقلی پور ســازمان سینمایی برگزار می شــود.در این 
مراســم از هنرمندانی همچون خسرو خسروشاهی، زهره 
شکوفنده، ناصر ممدوح، ابوالحســن تهامی نژاد، نصرالله 
مدقالــچی، محمود قنبری، ناهید امیریــان، اکبر منانی، 
امیر هوشــنگ زند، جواد پزشــکیان، محمدعلی دیباج، 
سعید مظفری، عباس نباتی، فاطمه )مینو( غزنوی، داوود 
)تورج( شعبانی نص ر و محمد یاراحمدی قدردانی خواهد 

شد.

 سازمان آگهی ها :  77851437 

ورود پلتفرم های جدید با یک ســریال در نوع خودش قابل توجه 
است. اگر »آبان« از یک طرف می آید و »کنکل« از طرف دیگر، فقط 
می تواند مسیر یکسری از سرمایه داران را باز کند که بر این باورند 
بهترین راه برای دیده شدن حتماً عرصه نمایش است. در حالی که 
هر روز شاهد ظهور یک پلتفرم جدید در نمایش خانگی هستیم، 
این صنعت در حال رشد قارچ گونه ای است که همچنان بسیاری از 

مسائل نظارتی و شفافیت مالی را بدون پاسخ باقی می گذارد.
از رشد قارچ گونه نمایش خانگی 

تا آشفتگی بازار پلتفرم ها
در شرایطی که هر روز یک پلتفرم جدید در فضای نمایش خانگی 
ســربرمی آورد، صنعت سرگرمی ایران بیش از آن که مسیر رشد و 
توسعه اصولی را طی کند، به سمت گسترشی بی قاعده و کنترل نشده 
پیش می رود. این رشد قارچ گونه، نه تنها ساختارهای نظارتی را دور 
می زند بلکه شفافیت مالی، کیفیت محتوایی و عدالت رقابتی را نیز 
زیر سؤال می برد. تازه ترین نمونه این روند، پلتفرم استارنت است که 
با تکیه بر شهرت برادران آقاگلیان تهیه کنندگان باسابقه تلویزیون 

وارد میدان شده است.
استارنت: رقابت با شعار رایگان بودن 

یا تضعیف قواعد بازار؟
اســتارنت با وعده ارائه محتوای رایگان و بدون اشتراک، در حالی 
وارد رقابت با دیگر پلتفرم ها شــده که هنوز مشخص نیست این 
مدل اقتصادی تا چه حد پایــداری دارد یا چه تأثیری بر اقتصاد 
تولید محتوا خواهد گذاشــت. البته پیش از این، چنین مدلی را 
»تماشــاخونه« مطرح کرده بود که خیلی زود از میدان به در شد. 
اما سریال افتتاحیه پلتفرم استارنت، »کنکل«، با حضور بازیگران 
سرشناس چون صابر ابر و هانیه توسلی، در تلاش است تا سهم قابل 
توجهی از بازار مخاطب را به خود اختصاص دهد، اما غیبت شفافیت 
در نحوه تأمین مالی، مدل درآمدزایی و تعامل با سازندگان محتوا، 
نگرانی هایی جدی درباره پایداری این پروژه و آثار مشابه آن ایجاد 
کرده است. داستان »کنکل« درباره سرقت مواد اولیه از یک کارخانه 
و واکنش های پس از آن، با وجود حضور بازیگران مطرح، ساختار 
داســتانی تکراری و بدون نوآوری خاصی دارد. انتشار هفتگی این 
سریال در روزهای پنج شنبه، در شرایطی که بازار به شدت از محتوای 
تکراری و کیفیت پایین رنج می برد، شاید تنها برگ برنده استارنت 
برای جلب کنجکاوی مخاطب باشد. در مجموع، پلتفرم هایی نظیر 
استارنت، اگرچه با شعار نوآوری وارد میدان می شوند، اما در غیاب 
چارچوب های مشخص نظارتی و اقتصادی، بیشتر به بی ثباتی فضای 
نمایش خانگی دامن می زنند. این سؤال اساسی مطرح است که آیا 
رشــد سریع پلتفرم ها در غیاب مقررات مشخص، آینده ای روشن 
برای صنعت نمایش خانگی رقم خواهد زد یا به انبوهی از پروژه های 

ناتمام، محتوای سطحی و رقابت های ناسالم منجر خواهد شد؟
افزایش پلتفرم های نمایش خانگی:

 چالش ها و فرصت ها
در حالی که پلتفرم های جدید مانند قارچ در حال رشــد هستند، 
صنعت نمایش خانگی همچنان با چالش های زیادی روبه رو است. در 
سال 1۴۰۳، رقابت میان پلتفرم های مختلف شدت گرفت و تولیدات 
جدیدی مانند »افعی تهران« از فیلیمو، »قطب شمال« از نماوا و 
»جنگل آسفالت« از فیلمنت، فضای رقابتی سنگینی ایجاد کرده 
است. اما در کنار این رقابت ها، سوالات زیادی در مورد شفافیت مالی 
و محتوایی این پلتفرم ها مطرح است. علی رغم تبلیغات گسترده، 
هنوز هیچ اطلاعات دقیقی در مورد میزان درآمد و هزینه های تولید 
آثار در دسترس عموم قرار ندارد. طبق برخی آمارهای غیررسمی، 
حجم بازار پلتفرم های نمایش خانگی به رقم های چشمگیری رسیده 
است، اما هیچ شفافیتی در مورد این درآمدها وجود ندارد. به عنوان 
مثال، پلتفرم شیدا اعلام کرده که حدود 5۰۰ هزار مخاطب جذب 
کرده است، که این رقم می تواند درآمدی بیش از 7۰ میلیارد تومان 

در مدت زمانی کوتاه به همراه داشته باشد.

چرا پلتفرم ها به صورت قارچی می آیند؟
ظهور پلتفرم های جدید، که بیشتر شبیه به ظهور قارچ ها در دنیای 
نمایش خانگی هستند، ســوالات زیادی را به دنبال دارد. آیا این 
پلتفرم ها واقعا به فکر حقوق مخاطب هستند؟ آیا محتوای تولیدی 
آن ها به درد جامعه می خورد یا صرفا یک جابجایی مالی و تجاری 
است؟ در حال حاضر، بسیاری از پلتفرم ها بدون هدف مشخص و 
فقط برای بهره برداری از تسهیلات موجود در بازار، وارد این عرصه 
می شوند. به گفته برخی تحلیلگران، دنیای نمایش خانگی بیشتر به 
یک بازار مالی و تجاری تبدیل شــده است، نه یک حوزه فرهنگی 
و هنــری. در حالی که بسیاری از مخاطبان در مناطق دورافتاده و 
محروم کشــور به دلیل قیمت بالای اینترنت و اشتراک ها قادر به 
دسترسی به این پلتفرم ها نیستند، بسیاری از پلتفرم ها همچنان 
به تولید محتواهایی می پردازند که نه تنها به رشد فرهنگی کمک 

نمی کند، بلکه بیشتر به دنبال سودآوری است.
رقابت میان پلتفرم ها و آینده نمایش خانگی

با توجه به این وضعیت، پلتفرم های موجود به شدت در حال رقابت 
با یکدیگر هســتند. فیلیمو و نماوا، به عنوان دو پلتفرم قدیمی تر، 
استراتژی هایی برای دنباله سازی آثار موفق خود در پیش گرفته اند، 
در حالی که فیلمنت و ســایر پلتفرم ها بیشتر به تولید برنامه های 
جدید و رئالیتی شوها متمرکز شده اند. این رقابت ها، اگرچه به رشد 
صنعت کمک کرده، اما همچنان به شفافیت مالی و محتوایی نیاز 
دارد. همچنین، در حالی که پلتفرم های جدیدتری مانند »شیدا« 
به بازار وارد می شوند، هنوز نتوانسته اند موفقیت های چشمگیری 
به دســت آورند و تنها تعداد کمی از این پلتفرم ها به تولید محتوا 
پرداخته اند. سوالات زیادی درباره آینده این پلتفرم ها و اهدافشان 
وجود دارد، و باید دید که آیا این رقابت ها به رشــد واقعی صنعت 

نمایش خانگی منجر خواهد شد یا خیر.
چالش ها و فرصت های پیش رو

در نهایت، آینده نمایش خانگی در ایران همچنان در هاله ای از ابهام 
قرار دارد. با وجود رقابت شدید میان پلتفرم ها و افزایش تولیدات، هنوز 
نیاز به شفافیت بیشتر در حوزه های مالی و محتوایی احساس می شود. 
برای آینده ای بهتر، نهادهای نظارتی باید به دقت اهداف و فعالیت های 
این پلتفرم ها را بررسی کنند و اطمینان حاصل کنند که تولیدات این 
عرصه نه تنها سودآوری اقتصادی، بلکه تاثیرات فرهنگی مثبتی بر 
جامعه دارند. صنعت نمایش خانگی در آستانه تحولی جدّی قرار دارد، 
اما باید مراقب بود که این تحولات فقط به رشد تجاری محدود نشود 

و حقوق مخاطب و کیفیت محتوا در اولویت قرار گیرد.
 چند نکته با رئیس جدید ساترا

تاکنون بیش از ۴۶۰ پلتفرم و رســانه موفق به دریافت مجوز از این 
نهاد شــده اند، که این تحول به تغییرات و رقابت های جدید در بازار 
پلتفرم ها منجر شده است. فیلیمو که در چند سال اخیر به عنوان یکی 
از پلتفرم های برجسته در عرصه نمایش خانگی شناخته می شد، سال 
گذشته با چالش هایی مواجه شد. در نیمه نخست سال، این پلتفرم 
با دنباله سازی سریال های »جوکر« و »زخم کاری« توانست به میزان 
قابل توجهی از بازدیدکنندگان جذب کند. در کنار این، فیلمنت نیز 
با برنامه ریزی هایی که از ماه ها قبل برای سال 1۴۰۳ انجام داده بود، 
تمرکز خود را بر تولید مینی ســریال ها و برنامه های جدید گذاشت. 
سریال های »در انتهای شب« و »داریوش« از مهم ترین آثار پربیننده 
این پلتفرم بودند. همچنین، فیلمنت به اســتراتژی دنباله ســازی 
در رئالیتی شــوها پرداخته و با برنامه هایی چون »شــب آهنگی« 
و »مافیا«، به جذب مخاطب بیشــتر پرداخت. در میان پلتفرم های 
موجود، نماوا سال 1۴۰۳ را با جنجال هایی میان هنرمندان و یکی از 
اعضای هیئت مدیره آغاز کرد. این پلتفرم پس از آن با انتشار سریال 
»کنسرتینو« و توقف »غربت«، در نیمه دوم سال با »ازازیل« توانست 
توجه ها را دوباره به خود جلب کند، هرچند این موفقیت تنها موقتی 
بود. از سوی دیگر، پلتفرم های تازه وارد به این عرصه، از جمله »شیدا«، 
نشان دادند که پتانسیل رقابت با پلتفرم های قدیمی را دارند. پلتفرم 

»شیدا« پس از گمانه زنی های فراوان، مالکیت ســریال »آبان« را بر 
عهده گرفت و به عنوان یکی از تازه ترین رقبا وارد بازار شد. علاوه بر 
این، پلتفرم »تماشاخونه« که سال گذشته با سریال »پدر گواردیولا« 
وارد رقابت شده بود، امسال تنها به پخش آنلاین محتوا پرداخت و 
از رقابت اصلی کنار رفت. در این میان تنها شیدا توانست مخاطبینی 
را با خود همراه کند. به تازگی »کنکل« هم با اســتارنت آمد؛ دیگر 
پلتفرم ها عمدتاً به پخش محتواهای موجود پرداخته و به تولیدات 
جدید نپرداخته اند. با وجود این تحولات، شفافیت در مسائل مالی 
و اجرایی پلتفرم ها همچنان یک چالش بزرگ باقی مانده اســت. 
اطلاعات دقیق درباره اشتراک ها، درآمدها و هزینه های تولید آثار در 
دســترس عموم قرار ندارد و بسیاری از داده ها به صورت غیررسمی 
و پراکنده منتشر می شوند. با این حال، آمارهای منتشر شده نشان 
می دهند که بازار پلتفرم های نمایش خانگی به سرعت در حال رشد 
است و برآوردها از حجم بازار بیش از 1۰ هزار میلیارد تومان حکایت 
دارد. با مدیریت جدید ســاترا و روند سریع اعطای مجوزها، به نظر 
می رســد که بازار پلتفرم های نمایش خانگی در سال های آینده با 
رقابت شدیدتری روبه رو خواهد شد. انتظار می رود که در سال 1۴۰۴، 
پلتفرم های بیشتری به عرصه رقابت وارد شوند و اشتراک ها همچنان 
روند افزایشی خود را طی کنند. با این حال، به نظر می رسد که عدم 
شفافیت در این حوزه همچنان ادامه یابد. شاید جواد رمضان نژاد به 
عنوان رئیس جدید ساترا در اولین قدم باید به این وضعیت پلتفرم های 
نمایش خانگی که به صورت قارچ گونه در حال رشد هستند، سر و 
سامان بدهد. این پلتفرم ها روز به روز افزایش می یابند و بسیاری از 
آن ها بدون هیچ برنامه ریزی مشخص و یا محتوای جذاب، وارد بازار 
می شــوند و در نهایت به سرعت از آن خارج می شوند. در حالی که 
صنعت نمایش خانگی در حال گسترش است و رقابت میان پلتفرم ها 
روز به روز شــدت می گیرد، این بی نظمی و عدم شفافیت در نحوه 
عملکرد پلتفرم ها می تواند منجر به سردرگمی مخاطبان و کاهش 
کیفیت محتوای ارائه شــده شود. برخی از پلتفرم های جدید بدون 
آنکه تأثیر قابل توجهی بر مخاطب بگذارند، تنها برای بهره برداری 
از تســهیلات و امکانات دولتی وارد عرصه شده اند و بیشتر به دنبال 
سود مالی هستند تا ارائه محتوای ارزشمند به مخاطب. در این میان، 
حضور این پلتفرم ها در فضای رقابتی بدون داشتن برنامه های مشخص 
برای حمایت از حقوق مخاطبان، مشکلاتی را ایجاد کرده است. این 
بی نظمی نه تنها باعث سردرگمی در میان مخاطبان می شود بلکه 
موجب کاهش اعتماد به این پلتفرم ها و محتواهای ارائه شده در آن ها 
خواهد شد. بنابراین، جواد رمضان نژاد به عنوان رئیس جدید ساترا باید 
در گام اول، به شکل گیری یک سیاست نظارتی جامع و شفاف در این 
صنعت بپردازد. لازم است که نظارت دقیق تری بر تأسیس و فعالیت 
پلتفرم ها صورت گیرد تا اطمینان حاصل شود که این پلتفرم ها تنها 
به قصد ســودآوری و بدون توجه به مخاطب وارد بازار نمی شوند. 
همچنین، ایجاد یک چارچوب قانونی و مالی شفاف برای پلتفرم ها 
می تواند به تســهیل رقابت سالم و تقویت جایگاه صنعت نمایش 
خانگی در کشــور کمک کند. در این راستا، همکاری نزدیک میان 
ساترا و پلتفرم های موجود و نوظهور می تواند منجر به استانداردسازی 
خدمات و محتوای ارائه شده، و در نهایت به ارتقای کیفیت صنعت 
نمایش خانگی در ایران شود. با توجه به اهمیت روزافزون پلتفرم ها 
در فرهنگ عمومی، نظارت دقیق و کارآمد در این حوزه می تواند به 
گسترش محتوای سالم و با کیفیت کمک کرده و تجربه ای مثبت 

برای مخاطبان رقم بزند.

افزایش پلتفرم های نمایش خانگی: چالش ها و فرصت ها

رقابت میان پلتفرم ها و آینده نمایش خانگی

سریال »کنکل« دست کم در قسمت اول، تمامی ویژگی های نگاه رامتین 
لوافی به سینما - که پیش تر در فیلم سینمایی »هت تریک« از او ســراغ 
داشــتیم - را با خود به همراه دارد. همیــن ویژگی و کیفیت قابل قبول 
قسمت نخست سریال، این قلم را نسبت به سازوکار پیشبرد داستان در 

این مجموعه نمایشی کنجکاو کرده است.
رامتین لوافی، کارگردان و نویســنده، پس از سال ها تلاش و موفقیت در 
عرصه فیلم کوتاه و مستند و پس از ساخت سه فیلم سینمایی »آرام باش 
و تا هفت بشمار«، »برلین -7« و »هت تریک«، اینک با سریال »کنکل« 
در پلتفرم استارنت، پس از سال ها بار دیگر وارد میدان تولیدات تصویری 

شده است.
لوافی و جهان فکری اش چند ویژگی مشــخص دارند که دســت کم در 
نخســتین قسمت ســریال »کنکل« و پس از ترسیم اولیه زمین بازی، 
در ســریال نیز جاری است. از یک ســو، لوافی به دلیل فعالیتش در حوزه 
ساخت تیزرهای تبلیغاتی و البته زاویه نگاه خاصش به سینما، توجه ویژه ای 
به کارکردهای بصری در فیلم و سریال ســازی دارد. او تصویر را به خوبی 

می شناســد. این ویژگی در »کنکل« نیز به وضوح قابل ردگیری اســت. 
استفاده از سایه روشن های شخصیت پردازانه یا بهره گیری از رنگ های به 
شدت گرم و یا به شدت سرد در سکانس ها و پلان هایی که از نظر محتوایی 
گرما و سرما، تضاد، تعارض، تشویش، تردید، بلاتکلیفی و حتی خشم و 
ترس را تداعی می کنند، از جمله مولفه هایی است که برای لوافی اهمیت 

داشته و در این سریال نیز به کار گرفته شده است.
جدای از وجه بصری، لوافی در ســریال »کنکل«، همان بازیگوشی ها و 
شوخ طبعی های شیطنت آمیزش در فیلم سینمایی »هت تریک« را نیز ادامه 
داده است. لوافی، درست همان گونه که در »هت تریک« فضای حاکم بر 
طرفداری فوتبال و هم زمان حماقت، هیجان و گاه جهالتِ نابخردانه ناشی 
از تعصب در هواداری فوتبال را در قالب طراحی شخصیت های خاکستری 
فیلم نامــه اش پی گرفته بود، در »کنکل« نیز به همان مسیر وفادار مانده 
است. اما آیا این به آن معناست که فیلم »هت تریک« و در ادامه »کنکل« 
حول محور فوتبال ســاخته شده اند؟ خیر، به هیچ وجه. ماجرای فوتبال و 
طرفداری دوآتشه، صرفا مســاله ای فرعی است که زمینه مناسبی برای 
خلق فضای کمدی خاص و نابخردانه آثار لوافی فراهم می آورد. در واقع، 
لوافی بر این اصل کلی پایبند است که همان گونه که فوتبال و رویدادهای 
اطراف آن غیرقابل پیش بینی اند، زندگی نیز بر همین منطق استوار است. 
لوافی، چه در »هت تریک« و چه اکنون در »کنکل«، به جنگ با قطعیت ها، 
پیچیده دیدن امور و ســاختارهای منطقی و فلسفی درهم تنیده می رود 
و با تکیه بر شــوخ طبعی تلخ و گزنده اش، سازوکار شکل گیری بحران و 
گره گشایی در ساختار داستان را بر محور رخدادهای تصادفی، نابخردانه و 
احمقانه ای بنا می نهد که برای شخصیت های درون داستان، واجد معنای 

جدی هستند.
با این توصیفات، باید گفت فوتبال و احتمالا شرط بندی بر سر آن، بهانه ای 
است برای نمایش مضحکِ جدی گرفتن امور و درعین حال شوخی بودن 
اغلب آن ها. لوافی جهانی می سازد که مخاطب را در مرز میان جدی گرفتن 
رخدادها و احمقانه بودن آن ها معلق نگه می دارد. او بر پایه داده های ذهنی 
مخاطب، بازی ای به راه می اندازد. نکته جالب توجه آن که در مسیر روایت، 

معمولًا این »حماقت« است که به آسایش و رهایی بیشتر دست می یابد 
و آن دسته از شخصیت ها که امور را جدی گرفته اند، بیش از دیگران آزار 

می بینند.
اکنون تاکید این نوشــته بر فوتبال، به ویژه فوتبال اســپانیا و لالیگا، بر 
محوریت این موضوع در »هت تریک« و حالا در قســمت ابتدایی سریال 
»کنکل« استوار است. چراکه خود نویسنده و کارگردان نیز تمایل داشته 
در قســمت نخست و در جایی که زمین بازی داستان را ترسیم می کند، 
به فوتبال اسپانیا، دو قطبی هواداران رئال مادرید و بارسلونا، تأکید بر واژه 
»لالیگا« )لیگ برتر فوتبال اسپانیا( و احتمالًا شرط بندی ها و کشمکش های 
به ظاهر پیچیده و غامض  اما در فضای فوتبالی و متعصبانه و گاه از جنس 
شــوخی های خیابانی و اصطلاحاً »پشت وانتی«  استناد کند و به شکلی 
پرتکرار از این مفاهیم یاد کند. حتی در موسیقی تیتراژ پایانی این قسمت 

نیز این تأکید مشهود است.
اما ردپای اسپانیا در این سریال، صرفا معطوف به ماجرای فوتبال نیست. 
یکی از رگه های مهم در ســریال، تداعی گر فضای سریال محبوب »خانه 
کاغذی« است؛ چه در شــکل و شمایل تصویرپردازی و چه در طراحی 
هنری قسمت اول. در کنار این ویژگی، می توان به لحظات و دیالوگ هایی 

اشاره کرد که جهان فیلم های »گای ریچی« را به ذهن متبادر می کنند.
در یک قیاس مع الفارق، به نظر می رسد جهان سریال »کنکل« رگه هایی 
از جهان آثار سینمایی و سریالی گای ریچی را با خود دارد؛ جهانی که در 
آن، روابط علی و معلولی کلاسیک، سازوکار پیش برنده داستان نیستند، 
بلکه رخدادها و کنش های ساده و گاه احمقانه، مسیر درامی بسیار پیچیده 
و پرتنش را پیش می برند و در نهایت، به گره گشایی هایی غافلگیرکننده 
می انجامند. با این همه اما باید منتظر بود و دید که این زمینی که لوافی 
برای روایت داستان سریالش ترسیم کرده است کم کم با ساخت چه بنایی 
کامل می شود تا بتوان قضاوت دقیق تری در مورد نتیجه پی ریزی و معماری 
این ســریال توسط لوافی داشت. تا اینجای کار کنجکاوی بسیاری برای 
دنبال کردن قسمت های بعدی سریال در این قلم ایجاد شده است و این 

در برهوت فعلی آثار نمایشی در ایران برای این قلم غنیمت است.

»کنکل«؛ حماقت در خدمت قطعیت، قطعیت در خدمت حماقت

محمدرضا مقدسیان
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فراخوان هجدهمین جشنواره 
موسیقی جوان منتشر شد

انجمن موسیقی ایران فراخوان هجدهمین جشنواره ملی موسیقی 
جوان را منتشر کرد و ثبت نام در این جشنواره از 27 اردیبهشت آغاز 
می شود.هجدهمین جشنواره ملی موسیقی جوان به دبیری حمیدرضا 
اردلان در چهــار بخش اصلی »موسیقی دســتگاهی«، »موسیقی 
نواحی«، »موسیقی کلاسیک غربی«، »آهنگسازی« و یک بخش ویژه 
»شناخت و حفظ ردیف« برگزار خواهد شد.  این جشنواره برای سه 
گروه سنی »الف« 15 تا 1۸ سال: متولدین سال های 1۳۸۶ تا 1۳۸۹، 
»ب« 1۹ تا 2۳ سال: متولدین سال های 1۳۸1 تا 1۳۸5 و »ج« 2۴ 
تا 2۹ ســال: متولدین سال های 1۳75 تا 1۳۸۰ طراحی شده است؛ 
متقاضیانی که سن آنها از 15 سال کمتر است، در صورت آمادگی و 
تمایل، می توانند آثار خود را برای بررسی در گروه »الف« ارسال کنند

  برای شرکت در جشنواره ارسال اجرای رپرتوارِ مشخص شده برای هر 
بخش به صورت ضبط ویدئویی در موعد مقرر )از 27 اردیبهشت تا 2۸ 
خرداد 1۴۰۴ ( از طریق سامانه »بامک« به دبیرخانه جشنواره ملاک 
قرار می گیرد. پس از بررسی و ارزیابی آثار ارســالی، توسط هیات های 
داوران از پذیرفته شدگان برای شرکت در مرحله نهایی دعوت می شود.  
بخش موسیقی نواحی در این دوره در دو مرحله برگزار خواهد شــد. 
علاقه مندان می توانند برای کســب اطلاعات بیشــتر به متن کامل 
فراخوان )فایل پی دی اف زیر( در سایت انجمن موسیقی ایران اینجا و 
سایت جشنواره ملی موسیقی جوان اینجا مراجعه کنند. همچنین برای 
دسترسی به متن فراخون می توانند اینجا مراجعه کنند. هجدهمین 
جشنواره ملی موسیقی جوان با مشارکت گسترده استادان برجسته 
موسیقی کشور توسط انجمن موسیقی ایران، با حمایت دفتر موسیقی 
و معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار خواهد شد

خبر

میراث فرهنگی و موسیقی

پرونده »هنرمند« درباره موسیقی زیرزمینی و چالش های آن؛  
رپ فارسی؛ صدای اعتراض نسلی سرخورده؛ از انکار تا سرکوب!

طبق روال گذشته که هر هفته روزنامه »هنرمند« در پرونده 
ای به یکی از موضوعات چالشی در فرهنگ و هنر می پردازد 
ایــن هفته به موضوع موسیقی زیر زمین و چالش های آن 
می پردازد. موسیقی زیرزمینی ایران در ســال های اخیر به 
پدیده ای اجتماعی تبدیل شده که نمی توان به سادگی از کنار 
آن گذشت. این جریان موسیقایی که خارج از چارچوب های 
رســمی فعالیت می کند، همواره محل بحث و جدل بوده 
است. برخی آن را صدای راستین اعتراض جوانان می دانند و 
عده ای دیگر صرفاً یک مد زودگذر تلقی می کنند. اما واقعیت 
چیست؟ آیا این موسیقی بازتابی از دردهای اجتماعی است یا 

محصول هیجان زدگی نسلی؟
ریشه های تاریخی و اجتماعی

موسیقی زیرزمینی در ایران ریشه در دهه 7۰ شمسی دارد، 
زمانی که اولین گروه های راک و متال خارج از سیستم رسمی 
شروع به فعالیت کردند. این جریان در دو دهه اخیر با ظهور 
خوانندگان رپ فارسی به اوج خود رسیده اســت. آنچه این 
موسیقی را متمایز می کند، نه فقط سبک اجرا، که محتوای 
صریح و بی پروای آن است. 
ترانه هــایی که از فقر، 
بیــکاری، تبعیــض و 
سرخوردگی 
اجتمــاعی 

ســخن 
می گویند.

ویژگی های 
منحصر به فرد

زبــان   .1
 : ا و پــر ی  ب
استفاده از  عباراتی 

که در موسیقی رسمی جایی ندارند.
2. توزیــع دیجیتال: انتشــار از طریق 
پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی به 

جای نهادهای رسمی.
۳. مخاطب خاص: عمدتاً جوانان 

طبقات متوسط و پایین جامعه.
۴. تولیــد کم هزینــه: ضبط در 
با حداقل  خانگی  استودیوهای 

امکانات.
آیا این موسیقی اعتراضی 

است؟

شــواهد بسیاری وجود دارد کــه موید جنبه اعتراضی این 
جریان است:

- اشاره مستقیم به مشکلات اجتماعی مانند اعتیاد، فقر و 
فساد

- نقد سیستم های قدرت و نهادهای حاکمیتی
- بیان آزادانه مسائل تابو مانند عشق و روابط جنس مخالف
- بازتاب ناامیدی نسلی که احساس می کند آینده ای ندارد

نقش شبکه های اجتماعی
فضای مجازی به عنوان بســتر اصلی انتشار این موسیقی 
عمل می کند. پلتفرم هایی مانند اینستاگرام، تلگرام و اخیراً 
اسپاتیفای، امکان دسترسی به این محتوا را فراهم کرده اند. 

این امر هم مزیت است و هم تهدید:
- مزیت: امکان بیان آزادانه و ارتباط مستقیم با مخاطب

- تهدید: تبدیل شدن به کالایی مصرفی و سطحی
چالش های پیش رو

1. کمبــود عمق محتوایی: برخی آثار صرفاً به دنبال جلب 
توجه هستند.

2. تهدید امنیتی: دستگیری و برخورد با برخی خوانندگان 
زیرزمینی.

۳. کپی کاری: تقلید از سبک های غربی بدون خلاقیت بومی
۴. کم رنگ شدن پیام: خطر تبدیل شدن به مد روز.

 آینده موسیقی زیرزمینی
سرنوشت این جریان به چند عامل بستگی دارد:

- توانایی در حفظ اصالت خود
- ایجاد تعادل بین اعتراض و هنر
- مقاومت در برابر تجاری شدن

- توسعه زبان هنری
موسیقی زیرزمینی ایران پدیده ای پیچیده است که نمی توان 
به ســادگی درباره آن قضاوت کــرد. در حالی که بخشی از 
آن بیانگر دردهای واقعی جامعه است، بخش دیگری ممکن 
است صرفاً دنباله رو مد روز باشد. آنچه مسلم است، این جریان 
به عنوان یک پدیده اجتماعی قابل توجه، نیازمند مطالعه و 
تحلیل عمیق تر است. شاید بتوان گفت موسیقی زیرزمینی 
آیینه تمام نمای جامعه ای اســت که در حال گذار اســت؛ 

جامعه ای بین سنت و مدرنیته، بین محدودیت و آزادی.
برخورد مسئولین با موسیقی زیرزمینی؛ از انکار تا 

سرکوب
مواجهه نهادهای رســمی با پدیده موسیقی زیرزمینی در 
ایران، ترکیبی متناقض از بی توجهی، انکار و برخورد قهری 
بوده است. رویکردی که اغلب میان سه استراتژی متضاد در 

نوسان است:
۱. سیاست انکار و حاشیه نگاری:

- برخی نهادهــای فرهنگی ترجیح می دهند این جریان را 
»حاشیه ای« و »غیرمهم« قلمداد کنند

- عدم پذیرش رســمی این موسیقی به عنوان یک جریان 
هنری مشروع

- حذف سیســتماتیک از رسانه های رســمی و برنامه های 
فرهنگی

2. برخوردهای امنیتی و قضایی:
- دستگیری برخی خوانندگان زیرزمینی و مصادره تجهیزات 
ضبط موسیقی و بســتن اســتودیوهای خانگی تا صدور 
احــکامی برای هنرمندان این عرصه که می شــود به مورد 
یاسر بختیاری)یاس( اشاره کرد. البته به این مورد هم باید 
اشاره کنیم که چندی پیش محسن رجب پور تهیه کننده 
موسیقی در مصاحبه ای گفته بود می خواســتند به یاس 
مجوز بدهند خودش نخواست! ایشون اشاره کردند که برای 

یاس مجوز گرفتند ولی ایشان نخواسته که بخواند.
3. تلاش برای جذب و مهار:

- برخی نهادهای دولتی در ســال های اخیــر کوشیده اند 
خوانندگان زیرزمینی را جذب سیستم رسمی کنند.

- پیشنهاد تبدیل آثار زیرزمینی به آثار »مورد تایید« پس 
از سانسور محتوا

- ایجاد جشــنواره های نیمه رسمی با شرط و شروط  برای 
مشارکت کنندگان

پیامدهای این برخورد دوگانه:
- تبدیل شــدن موسیــقی زیرزمینی به نمــادی در برابر 

سیستم های رسمی و دولتی
- رشــد محبوبیت این جریان در میــان جوانان به عنوان 

»موسیقی ممنوعه«
- مهاجرت بسیاری از هنرمندان این عرصه به خارج از کشور

- شکل گیری شبکه های غیررسمی تولید و توزیع 
به نظر می رسد رویکرد رسمی تاکنون بیشتر واکنشی و فاقد 
راهبرد کلان بوده اســت. درحالی که تجربه جهانی نشان 
می دهد موسیقی اعتراضی در صورت مدیریت هوشمندانه 
می تواند به سرمایه فرهنگی تبدیل شود، برخوردهای سلبی 
در ایران اغلب به حاشیه ای تر شــدن و گاه رادیکال تر شدن 
محتوای این آثار انجامیده است. تبدیل موسیقی زیرزمینی به 
جریان رسمی نیازمند ترکیبی از حرفه ای گری، رعایت قوانین، 
فعالیت جمعی و تغییر تدریجی نگرش ها است. با برنامه ریزی 
بلندمدت و تعامل سازنده با نهادهای فرهنگی، می توان به 
این هدف دســت یافت. شاید زمان آن رسیده که به جای 
سرکوب، به فکر تنظیم رابطه با این جریان فرهنگی پرنفوذ 
باشیم و شــاید در آینده ای نزدیک شاهد کنسرت هایی از 

جوانان علاقه مند به این سبک از موسیقی باشیم.

علی آنجفی

عکس روز

دیروز خواستم پشت صحنه رو بنویسم یکی از بچه ها گفت یه جا تو مشهد آتیش گرفته؛ بعد یه سرچی زدم دیدم بله! روابط عمومی سازمان 
آتش نشانی مشهد گفته بود: حریق مربوط به کارخانه موتور سیکلت است و نزدیک به کارخانه الکترواستیل اتفاق افتاده است. آتش  سوزی 
تازه شروع شده و حجم بالایی دارد. دیگه داریم به این آتیش بازی ها عادت میکنیم! هوا گرمه بی احتیاطی میکنیم داستان چیه هر روز 
آتیش! از بندرعباس و کرج و امروز هم مشهد؛ حواستون رو جمع کنید همینطوری هنور فن های دفتر تحریریه راه نیافتاده گرممون هست 
دیگه همین آتیش هارو کم داریم تو کشور؛ خدا به خیرکنه، ظاهرا فردا تولد یکی از دخترای تحریریه است؛ از کم و کیف تولد هم براتون 
مینویسم؛ قراره مرد پرحاشیه دفتر یکی رو غافلگیر کنه! البته من الان گفتم دیگه سورپرایز نمیشه! این قرتی بازی هاهم تازه مد شده! یکی 
از صفحه  بندهای ما هر روز یه داستانی درست میکنه زود بره! یه روز ختم داره، یه روز حاجی میخواد بره دکتر ولی من و شما میدونیم که 
داستان از چه قراره! حالا بعدا در مورد ایشون هم براتون میگم! دیگه خیلی دارم از پشت صحنه دفتر میگم من کلا سیاسی حرف نمیزنم 
حالم خوب نیست؛ خواستم از استیضاح، فرزانه صادق مالواجرد وزیر راه و شهرسازی دولت چهاردهم با جمع آوری حدود 4۱ امضا از سوی 
نمایندگان مجلس کلید خورده؛ ولی به نظرم بذارید قضیه وزیر اقتصاد رو جمع کنید بعد این بنده خدارو استیضاح کنید؛ چون اقداماتی 
مانند استیضاح در اوج بحران خطاست و به جایی هم نمیرسه؛  در ضمن الان که داشتم مینوشتم فهمیدم قم هم ظاهرا آتیش گرفته، در 
آخر از آقای دکتر قدرت اله محمدی، مدیر عامل سازمان آتشنشانی تقاضا داریم به آتش سوزی های اخیر ورود کرده و سر و سامانی به این 

اوضاع بدهند؛ با تشکر.
شعر آخر پشت صحنه رو به مرد پر حاشیه دفتر تقدیم میکنم شاید که سرش به سنگ بخوره و ...

                            راهیست راه عشق که هیچش کناره نیست                           آن جا جز آن که جان بسپارند چاره نیست
                             هر گه که دل به عشق دهی خوش دمی بود                          در کار خیر حاجت هیچ استخاره نیست

پشت صحنه

دیدار کارگزاران حج
 در آستانه برگزاری کنگره عظیم حج 
ابراهیمی، مسئولان بعثه مقام معظم 
رهبری و سازمان حج و زیارت و جمعی 
از کارگزاران حج و زائران بیت الله الحرام 
کشورمان، صبح دیروز )یکشنبه( با 
حضور در حسینیه امام خمینی)ره( با 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب 
اسلامی دیدار کردند.
/عکس: سایت رهبری

آیا شأن یک ایرانی ارابه مرگ
 3۰۰ میلیون تومانی است؟
ناکارآمدی خودروسازان داخلی بلای 
جان ملت شده است. آیا شأن خانواده 
شریف ایرانی استفاده از خودرو با 
قیمت بالغ بر 3۰۰ میلیون تومان است 
که از آن با نام ارابه مرگ یاد می شود؟ 
خودروسازان به واسطه حمایت های بی 
ضابطه، تصادفات زنجیره ای را می بینند 
و شانه از مسئولیت خالی می کنند. 
راه حل این موضوع خصوصی سازی 
واقعی و اجازه واردات به کفایت نه 
قطره چکانی خودرو های با کیفیت و با 
تعرفه های منصافه است

کاریکاتور

افقی :   ۱- صدای بلنــد- گارانتی- پنج برادر 
سریال  تیتراژ  خواننده  امریکایی2-  کمدین 
های شب دهم و مدار صفر درجه- یازده3- 
ابلــه- آماسیده- ژانــری سینمایی4- خط 
کش نقشه کشی- سوره شــصت و چهارم 
قرآن- سیســتم عامــلی در کامپیوتر5- 
شــرح و تفصیل بسیار- عنوان احترام آمیز 
ایتالیا- منشی-  نظامی6- سازمان تبهکاری 
کاســتی7- چاپلــوسی- چهره نما- حرف 
همــراهی8- خطاب محترمانــه مردانه- از 
اولین فیلم  حواریون حضرت عیــسی)ع(- 
رنگی سینمای ایران۹- شاعر و تصنیف ساز 
قزوینی- عطرمایــه- فیلمی ماندگار از علی 
حاتمی با نقش آفریــنی رقیه چهره آزاد۱۰- 
موضوع-  بررسی جزئیات یک  ویتنام-  عید 
از ســازهای کوبه ای خودصدا۱۱- تغار بزرگ 
ســفالی- نوعی تســهیلات بانکی- امر به 
یافتن۱2- کهن ترین قسمت اوستا- دومین 
روز هفته- طلا۱3- به طور ناگهانی- ضماد- 
فیلمی ساخته داریوش مهرجویی با بازی لیلا 
حاتمی۱4- تندرستی- تابلویی زیبا اثر ویلیام 
ترنر، نقاش انگلیسی۱5- خانه ییلاقی مجلل- 
ترین فرم های موسیقی  از شناخته شــده 

کلاسیک- پرنده ای لذیذگوشت.
عمودی : ۱- شکرش واجب است- بلندنظری- 
موی بلند2- آلبومی با آواز شــهرام ناظری- 
فیلمی ساخته مسعود کیمیایی با بازی پرویز 
پرستویی3- ضمیر اشاره- طرز عمل- بنایی 
پیــروزی های  یاد  به  پاریس  در  مشــهور 
ناپلئون4- سبکی موسیقایی با ریتم های تند 
و متنوع برای پیانو- آشــوب- من و شما5- 
تکرار حرفی- شهرک تاریخی سینمایی- از 
روش های درمانی در طب ســنتی6- مادر- 
نوعی داســتان ســرایی به همراه ســاز و 
آواز- نخ تابیــده7- برگرفتن مطلبی از یک 
امپراطور  عــزاداری8-  ویژه  مکان  کتاب- 
دیوانه روم باستان- شبکه تلویزیونی- نیروی 
یاری رسان۹- ابزار هیزم شکن- روان شدن- 
غوزه پنبه- چیز۱۰- کتابی از ادموند اسپنسر 
انگلیــسی- فرمان کشــتی- تکرار حرف 
چهارم۱۱- ضمیر اول شخص مفرد- صادق و 
بی ریا- ورزشگاه مشهور لندن۱2- خبرگزاری 
قرآنی ایران- تنگه حیاتی خاورمیانه- شکوه 
و جلال۱3- روزآمــد- زیــرک و باهوش- 
گویشی در غرب  ایران۱4- هدیه- پسر کاوه 
آهنگر- اسیر جنگی آزاد شــده۱5- اندازه 
فرنگی- بازیگر مرد ســریال تاسیان ساخته 
تینا پاکروان که از شبکه نمایش خانگی پخش 

می شود- خدای درویش.

طراح جدول: بیژن گورانی

جدول هنری 541 

پاسخ جدول شماره 539

شاید هنرمندان موسیقی 
تنها افرادی هستند که برای 
هر فعالیت اجتماعی و هر 
کنسرت شان ده ها بار استعلام 
گرفته شود. این یک نوع 
بی اعتمادی است که در هنرمندان 
نسبت به خود ایجاد می کنیم. از 
سوی دیگر انتظاراتی است که از 
اینها داریم. هنری که ساز آن در 
صداوسیما نشان داده نمی شود 
ولی دانشکده و آموزشگاه و 
دانشگاه دارد، رسمیت دارد، 
صنف و سندیکا و انجمن و خانه 
دارد. حتی اداره ای در وزارت 
ارشاد دارد. این پارادوکسی 
است که اساسا در هنرمندان 
ایجاد کردیم و در خوانندگان 
این نسل هم ایجاد شده، باعث 
یک سردرگمی می شود و آن را 
هر کسی می تواند به هر سمتی 
بکشد و مصادره به نفع خود کند. 
این مصادره می تواند در یک 
گروه سیاسی یا در یک گروه 
اجتماعی یا در خارج از ایران در 
گروه اپوزیسیون اتفاق بیفتد. 
اشتباهی که درباره تتلو کردیم 
نباید درباره بقیه هنرمندان انجام 
دهیم. یک جایی باید تصمیم 
بگیریم این نوع موسیقی  را به جای 
برخورد سلبی، برخورد ایجابی و 
اصلاحی داشته باشیم. غیر از این 
چاره ای نداریم. امروز در دنیای 
رسانه ها چیزی به معنای ممیزی و 
سلب ارائه محصول نداریم. چون 
چنین محدودیتی وجود ندارد 
مجبور هستیم این مدل آدم ها 
همانند تتلوها را مدیریت کنیم که 
نتیجه خوبی بگیریم. در غیر این 
صورت اگر به این مدل ادامه دهیم 
احتمالًا در سال های بعد تتلوهای 
زیادی خواهیم داشت
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استان
اخبار

در راستای عمل به مسئولیت اجتماعی؛
میز خدمت و ارتباطات مردمی فرآورده های نفتی آذربایجان شرقی برپا شد

مسلمی: با هدف عمل به مسئولیت اجتماعی، پاسخگویی 
و خدمتگزاری مطلوب به مردم شریف استان، میز خدمت 
و ارتباطات مردمی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه آذربایجان شرقی در مصلی بزرگ حضرت امام 

خمینی)ره( تبریز دایر شــد. به گزارش روابط عمومی 
شرکت ملی پخش فرآورده های منطقه آذربایجان شرقی، 
مدیر این منطقه، ضمن تبریک ایام فرخنده دهه کرامت 
با اشاره با اهمیت حضور مدیران و مسئولان اجرایی در 
بین مردم و ارتباط موثر با شهروندان گفت: برپایی میز 
ارتباط مردمی مصلی نماز جمعه نمادی از امید آفرینی، 
عمل به مسئولیت اجتماعی و پایبندی به ارزش های 
والای انقلاب می باشد. ناصر راشدی خاطرنشان کرد: در 
میز خدمت و ارتباطات مردمی منطقه آذربایجان شرقی، 
مراجعان و شهروندان در خصوص مسائل کارت هوشمند 
سوخت، درخواســت فرآورده های نفتی و سایر موارد 

توسط مسئولان و کارشناسان منطقه راهنمایی شدند .

 تقدیر مدیرعامل شرکت پتروشیمی تبریز
 سید نوراله میراشــرفی مدیرعامل شرکت پتروشیمی 
تبریز از تعامل و همکاری فعال ریاست و کارکنان ناحیه 
ویژه میانه و انبار نفت شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
در کنترل نشــتی یک دستگاه تانکر متعلق به شرکت 
پتروشیمی تقدیر کرد. مدیر روابط عمومی شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان شــرقی با 
اعلام این خبر اعلام کرد: سید نوراله میراشــرفی مدیر 
عامل شرکت پتروشیمی تبریز در پی مشارکت و تعامل 
فعال و موثر تیم عملیاتی انبار نفت شهید سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی ناحیه ویژه میانه در کنترل نشتی یک 
دستگاه تانکر متعلق به شرکت پتروشیمی تبریز مقارن 

با ایام تعطیلات نوروزی از همکاری و همراهی ریاست و 
کارکنان این ناحیه تقدیر کرد. 

بازدید از ناحیه ویژه میانه
 اسلامی همچنین افزود: گروه معین شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان شرقی طی روزهای 
گذشته از ناحیه ویژه میانه بازدید کرد. به گفته وی، گروه 
معین شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
آذربایجان شرقی به سرپرستی معاون فنی و عملیاتی 
منطقه روز دوشنبه ۸ اردیبهشت ماه از ناحیه ویژه میانه 
بازدید کرد و مسائل و چالش های عملیاتی، فنی، ایمنی، 
اداری، عمومی و ... ناحیه و مجاری عرضه سوخت تحت 

پوشش این ناحیه را مورد بررسی قرار دادند.

در شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان؛
تعمیرات اساسی و نصب پمپ 

رفت و برگشتی واحد نرگسی با 
موفقیت انجام شد

اساسی  تعمیرات  عملیات 
و نصــب پمــپ رفــت و 
برگشــتی واحد نرگسی با 

موفقیت به پایان رسید .
اساسی   تعمیرات  عملیات 
و نصــب پمــپ رفــت و 
برگشــتی واحد نرگسی با 
پایان رسید و  به  موفقیت 
این تجهیز هم اکنون آماده 
بهره بــرداری با عملکردی 

پایدار و ایمن می باشد.
به گفته رئیــس اداره نگهداری و تعمیــرات این پمپ پس 
از بروز مشــکلات عملکردی و کاهش راندمان، در راســتای 
حفظ پایداری و افزایش تولید مورد بررسی دقیق قرار گرفت.

عملیات تعمیرات اســاسی این پمپ در دو بخش مکانیکی و 
ابزاردقیق و با بهره گیری از توان تخصصی نیروی انسانی این 
اداره و اســتفاده بهینه از امکانات موجود، مجموعا با 2۸۰۰ 
نفر ســاعت کار مداوم به انجام رسید کــه در فرآیند انجام 
تعمیرات اکثر قطعات مورد نیاز توســط همکاران تراشــکار 
اداره تعمیرات و یا برون سپاری به شرکت های داخلی تأمین 

گردید.
مهراب حســنوند در ادامه افزود:پمپ های رفت و برگشــتی 
مورد اســتفاده از نوع جابجایی مثبت و پیســتونی بوده که 
بیش از 7۰ ســال قدمت دارند و به دلیل توقف تولید توسط 
شرکت سازنده، از چرخه تولید خارج شده اند. لذا با توجه به 
شــرایط خاص برخی واحدها از جمله عدم دسترسی به برق 
یا وجود مخازن بهره برداری، استفاده مجدد از این تجهیزات 

در دستور کار قرار گرفته است.

 سوت نخستین قطار مثلث 
گردشگری ایران در یزد به صدا 

در می آید 

مدیرکل راه آهن یزد گفت: نخستین قطار مثلث گردشگری 
کشور روز 22 اردیبهشت ماه سالجاری از تهران به مقصد سه 

شهر تاریخی یزد، شیراز و اصفهان به حرکت درمی آید.
سید رضا ســادات حسیــنی گفت: حرکت نخســتین قطار 
»مثلث گردشــگری« ایران از 22 اردیبهشــت ماه 1۴۰۴ از 
تهران آغاز و پس از ورود به شــهر جهانی یزد، گردشــگران 
را طی برنامــه ای پنج روزه به بازدیــد از جاذبه های تاریخی، 
فرهنگی و تفریحی شــهرهای یزد، شیراز و اصفهان خواهد 

برد.
وی  اضافــه کــرد: این اقــدام در راســتای تقویت صنعت 
گردشگری و معرفی ظرفیت های تاریخی و فرهنگی این سه 
شهر اجرا می شــود و فرصتی است که گردشگران داخلی و 
خارجی از زیبایی ها و جاذبه تاریخی مهم ایران دیدن کنند

ســادات حسینی افزود: مســافران نخســتین قطــار مثلث 
گردشگری ســال 1۴۰۴، در پنج روز از جاذبه های تاریخی 
یــزد، شیراز و اصفهان بازدید خواهند کرد و درنهایت در 27 

اردیبهشت به تهران بازمی گردند.
مدیرکل راه آهن یزد با تأکید بر اینکه این طرح باهدف تقویت 
صنعت گردشــگری کشور طراحی شــده است، خاطرنشان 
کرد: ســفر با قطار مثلث گردشگری، فرصتی استثنایی برای 
تجربه زیبایی های سه شــهر تاریخی و شاخص ایران فراهم 

کرده است.
وی گفــت : امیدواریم با اســتقبال گردشــگران و همراهی 
مســئولان در استان های هدف گردشــگری، شاهد استمرار 
فعالیــت این مسیر گردشــگری و توســعه هرچه بیشــتر 

گردشگری ریلی در کشور باشیم.
تفاهم نامه طلایه داران گردشــگری ایران بین استانداران سه 
شــهر شیراز، اصفهان و یزد در 12 مهرماه ســال گذشته به 
منظور توسعه گردشگری داخلی و جذب گردشگران خارجی 

بسته شد.

کانون  آگهی و تبلیغاتی
شماره تماس: 021-77851725

نشر شخصیت

تلفن    تماس: 77851437

نشر
کارتان  را به ما بسپارید   اف

معاون فرهنگی و اجتماعی فراجا کشور  گفت: در یک 
سال گذشته بالغ بر یک میلیون و 1۰۰ هزار پرونده 
به دوایر و مراکز مشاوره پلیس ارجاع داده شده است

سردار »سعید منتظرالمهدی« در آیین افتتاح مرکز 
آرامش شماره 2 پلیس یزد اظهار داشت: امروز شاهد 
افتتاح یک هزار و یکصد و شصت و یکمین دوایر و 
مرکز مشاوره و مددکاری پلیس در سطح کشور در 
استان یزد هستیم. وی با بیان اینکه این مرکز بزرگ 
ترین و جذاب ترین مرکز مشاوره در سطح کشور در 
حوزه های انتظامی بوده و انتخاب این مکان برای این 
امر، عالی است، گفت: بالغ بر یک هزار و ۹5۰ نفر در 
مراکز و دوایر مشاوره و مددکاری پلیس در کلانتری 
ها در حوزه معاونت فرهنگــی و اجتماعی در حال 
فعالیت هستند.  سخنگوی فراجا تصریح کرد: در یک 
سال گذشته بالغ بر یک میلیون و 1۰۰ هزار پرونده 
به دوایر و مراکز مشاوره پلیس ارجاع داده شده است 
که بیشترین پرونده ها با موضوع اختلافات خانوادگی، 

اختلافات بین زوجین و سایر موارد مشابه بوده است. 
سردار منتظرالمهدی خاطرنشان کرد: نزدیک به 7۰ 
درصد از پرونده های ارجاعی به مراکز مشاوره پلیس، 
منتج به صلح و سازش شده؛ یعنی به عبارت ساده تر 
از هر 1۰ پرونده 7 مورد آن منتج به صلح شــده و از 

چرخه قضایی و انتظامی خارج شده است.
وی اضافه کرد: در حال حاضر ما با سونامی طلاق در 
کشور مواجه هستیم اما با این همه، بیش از یک هزار 
و 5۰۰ پرونده ای که به دوایر پلیس ارجاع داده شده 
بود منجر به صلح شده و از طلاق جلوگیری به عمل 

آمده و زوجین به کانون گرم خانواده بازگشته اند.
این مقام ارشد پلیس کشــور یادآور شد: در همین 
جا از زحمات سردار »بهدانی فرد« فرمانده انتظامی 
استان یزد، سرهنگ »نعیم یاوری« معاون فرهنگی و 
اجتماعی پلیس یزد و همچنین مهندس »الله وردی« 
شهردار شهر حمیدیا یزد برای راه اندازی این مرکز 

تشکر می کنم.

افتتاح بزرگترین و جذاب ترین مرکز مشاوره پلیس
 در یزد 

بوشــهر-رضا حیدری :  پارک علم و فناوری 
خلیج فارس بوشهر گفت: با توجه به ظرفیت های 
منحصر به فرد استان بوشهر در حوزه زیست فناوری 
دریایی و شیلات، این اســتان به عنوان دبیرخانه 
ملی زنجیره راهبردی ارزش زیست فناوری دریایی 

و شیلات انتخاب شده است.
رحمن دشتی روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران 
افزود: بوشهر با ظرفیت تولید سالانه 5۰ هزار تن 
میگوی پرورشی، رتبه نخست کشور در این حوزه 
را دارد و در زمینــه مــاهی در قفس نیز زنجیره 
کامل از تولید غــذا، بچه ماهی تا پرورش صنعتی 

را داراست.
وی با اشــاره به وجود نیروی انســانی متخصص 
در حوزه شیلات، دامپزشــکی و پژوهشکده های 
تخصصی در استان بوشهر گفت: شرکت های فناور 

مســتقر در پارک علم و فناوری خلیج فارس، از 
فناوران پیشرو در تولید تجهیزات شیلاتی و مزارع 

پرورش آبزیان در کشور به شمار می روند.
دشــتی اظهار داشت: نخستین مجموعه پرورش 
فوق متراکم میگو در کشــور نیز با همکاری این 
پارک و از طریق انتقال فناوری در دست راه اندازی 
اســت. رئیس پارک علم و فنــاوری خلیج فارس 
بوشهر همچنین از فعالیت های موفق شرکتهای 
زیرمجموعه این پــارک در حوزه تولید و پرورش 
صدف و جلبک اسپیرولینا خبر داد و گفت: دانش 
فنی تولید صدف خوراکی و مروارید ساز پس از ده 
سال تحقیق و توســعه بومی سازی شده و اکنون 
برای مقاصد صادراتی مورد استفاده قرار می گیرد

وی ادامه داد: اســتان بوشهر همچنین به عنوان 
بزرگ تریــن تولیدکننده جلبک اســپیرولینا در 

کشور با ظرفیت سالانه 5۰ تن شناخته می شود، 
توسعه صنایع پایین  دستی در حوزه های آرایشی، 
بهداشتی، خوراک دام و طیور و مکمل های انسانی 

نیز در دستور کار قرار دارد.
دشتی تأکید کرد: این تجربیات می تواند به عنوان 
الگوی موفق توســعه اقتصاد دریا محور در دیگر 
اســتان های ساحلی و غیرســاحلی کشور به کار 
گرفته شــود و پارک علم و فناوری خلیج فارس 
در این زمینه آمادگی کامل جهت همکاری با سایر 
نهادهای ملی را دارد. بر پایه این گزارش، نشست 
تخصصی »زیست فناوری دریایی و شیلات؛ توسعه 
پایدار دریا محور« توسط معاونت فناوری و نوآوری 
وزارت علــوم، تحقیقات و فناوری و با همکاری و 
به میزبانی پــارک علم و فنــاوری خلیج فارس 
بوشهر برگزار خواهد شد.  این نشست با مشارکت 

پارک های علم و فناوری ساحلی کشور، مدیران و 
فعالان حوزه زیست فناوری و شیلات کشور ، طی 
روزهای 17 و 1۸ اردیبهشــت 1۴۰۴ در بوشهر 
و با حضور معاون فناوری وزارت علوم، مسئولان 
استانی و رؤسای پارک های علم و فناوری کشور 
و فعالان حوزه زیســت فناوری و شیلات برگزار 
می شود. مراسم اصلی نشست روز پنجشنبه 1۸ 
اردیبهشــت از ســاعت ۸ صبح  تا 1۸ در سالن 
همایش های اداره کل بنادر و دریانوردی بوشــهر 

برگزار خواهد شد.

بوشهر میزبان نشست تخصصی زیست فناوری دریایی و شیلات کشور ؛ 
تجربه  های موفق در توسعه اقتصاد دریا محور

مدیرکل برنامه ریزی و توســعه شبکه انتقال شرکت 
توانیر از پروژه های در دســت اجرای شــرکت برق 

منطقه ای خوزستان بازدید کرد.
هاشم علیپور با حضور در خوزستان از چندین پروژه 
پســت و خط این شــرکت بازدید و در جریان روند 

پیشرفت این پروژه ها قرار گرفت.
در ایــن بازدید علی اســدی مدیرعامــل ، معاونین 
و مدیــران فنی و عملیاتی شــرکت برق منطقه ای 
خوزســتان نیز حضور داشــته و توضیحات لازم در 
خصوص پروژه های بازدید شده و مسائل و مشکلاتی 

که دارند، ارائه نمودند.
از جمله پروژه های بازدید شــده توســط مدیرکل 
برنامه ریزی و توسعه شبکه انتقال شرکت توانیر، پروژه 
افزایش ظرفیت خط 1۳2 کیلوولت شمال غرب به توانا 
بوده است که عملیات اجرایی آن در دست انجام می 

باشد .
بازدید از پست های 1۳2 کیلوولت شهرستان شوش 
شامل پست آهودشت و طرح دائم پست دانیال که از 
پروژه های حیاتی گذر از پیک 1۴۰۴ )1۴ مگاپروژه( 

با ظرفیت 1۰۰ مگاولت آمپــر که در مراحل پایانی 
نصب و بهره برداری بوده و به زودی وارد مدار خواهد 

شد.
از دیگر پروژه های حیــاتی گذر از پیک 1۴۰۴ )1۴ 
مگاپروژه( که مورد بازدید قرار گرفت توســعه پست 
۴۰۰ کیلوولت مهزیار )نصب ترانس چهارم به ظرفیت 
2۰۰ مگاولت آمپر ( بود . همچنین در بازدید پروژه 
های شهر اهواز روند اجرایی خط کابلی 1۳2 کیلوولت 
و پست 1۳2 کیلوولت فلسطین نیز بازدید و بررسی 

گردید .
مدیرکل برنامه ریزی و توســعه شبکه انتقال شرکت 
توانیر و مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 
همچنین از پروژه حیاتی افزایش ظرفیت پست ۴۰۰ 
کیلوولت جهــان آرا از پروژه های حیاتی گذر از پیک 
1۴۰۴ ) 1۴ مگاپروژه( در خرمشــهر بازدید کردند. 
در این پروژه بنا اســت که 2 دســتگاه ترانس ۳15 
مگاولت آمپری جایگزیــن ترانس های 2۰۰ مگاولت 
آمپری گردد که تاکنون یک دستگاه ترانس آن نصب 
و برقدار شده و ترانس دوم نیز در مراحل نهایی نصب 

و راه اندازی است.
هدف از این بازدید ها با توجه به شــروع فصل گرم و 
آغاز پیک مصرف، تسریع در روند اجرایی پروژه ها با 
رفع موانع و مشکلات بوده که از مهم ترین آنها تامین 

نقدینگی مورد نیاز است.
در نشست پایانی، مسائل این پروژه ها بیان و راه حل 
های تامین نقدینگی با تعامل شــرکت توانیر مورد 

بررسی قرار گرفت.

بازدید مدیرکل برنامه ریزی و توسعه شبکه انتقال 
رئیس هیئت اسکواش استان یزد از برگزاری سومین شرکت توانیر از پروژه های برق منطقه ای خوزستان

دوره مسابقات یزد کاپ با عنوان »جام الماس کویر 
حدید یزد« با حضور برترین بانوان اسکواش باز کشور 
خبر داد. محمدحسین نجفی افزود : این رقابت ها از 
1۴ تا 17 اردیبهشت ماه در سالن تخصصی اسکواش 
کوثر یزد برگزار خواهد شد. وی اظهار داشت: در این 
دوره، ۳2 نفر از برترین اسکواش بازان بانوی ایران گرد 
هم آمدند  تا در سطحی بالا و حرفه ای برای کسب 
عنوان قهرمانی معتبرترین مسابقات اسکواش کشور 
به مصاف یکدیگر بروند. رئیس هیئت اسکواش استان 
یزد گفت : سالن کوثر یزد به عنوان یکی از مجهزترین 
و مدرن ترین سالن های اسکواش خاورمیانه شناخته 
می شــود و امکان میزبانی از رقابت های جهانی در 
سطح بسیار بالا را داراست. نجفی تصریح کرد: استان 
یزد در اســکواش ایران جایگاه بسیار خاصی دارد و 
به ویژه در بخش بانوان، تیم الماس کویر حدید یزد 
موفق شده سه دوره پیاپی عنوان قهرمانی لیگ برتر 

اســکواش بانوان ایران را از آن خود کند. وی ادامه 
داد: یزد از زیرســاخت های بسیار خــوبی در حوزه 
ورزش اســکواش برخوردار است و همین موضوع 
باعث شده میزبانی این مسابقات نه تنها با کیفیت، 
بلکه هیجان انگیز و تماشایی باشد. نجفی خاطرنشان 
کرد: امیدواریم با برگزاری این رقابت ها، سطح کیفی 
اسکواش بانوان کشور بیش از پیش ارتقا یابد و نام یزد 
در عرصه ملی و بین المللی اسکواش بیش از گذشته 

بدرخشد.

 یزد میزبان معتبرترین رقابت اسکواش بانوان ایران

مسلمی : منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ایران توانست 
بالغ بر ۸۰۰ هزار کیلو وات ساعت در حوزه مدیریت و 
بهینه سازی مصرف انرژی را طی سال گذشته صرفه 

جویی کند.
مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ایران با اعلام این 
خبر گفت: در راســتای پایداری انرژی برق، انجام 
تعهــدات اجتماعی و همکاری بــا وزارت نیرو، این 
منطقه عملیاتی علاوه بر برنامه ریزی و انجام اقدامات 
موثــر در حوزه بهره برداری با هدف کاهش مصرف 
بــرق در بخش صنعتی، با اجــرای طرحها و پروژه 
های بهینه سازی و مدیریت انرژی در بخش اداری 
و ساختمانی نیز همکاری کامل را با وزارت نیرو در 

تامین شبکه برق پایدار بعمل آورده است.
این مقام مســئول افزود: استفاده از مولدهای برق 
اضطراری بالغ بر ۶۰۰ ساعت در مراکز بهره برداری 
خطوط لوله و تاسیســات تقویت فشار گاز منطقه 
در ساعات اوج مصرف در فصول گرم سال با هدف 

مشارکت داوطلبانه در طرح پیک سائی و کمک به 
پایدارسازی شبکه برق سراسری که منجر به تولید 
بالغ بر دویست هزار کیلووات ساعت برق از طریق 
مولدهای برق متعلق به منطقه گردیده و در نتیجه 
به همین میزان از میزان برداشــت از شــبکه برق 
سراسری صرفه جویی گردیده است. مدیر منطقه 

۸ عملیــات انتقال گاز ایران اظهار کرد: اجرا و بهره 
بــرداری از پروژه های مدیریت انرژی در واحدهای 
صنعتی تحت پوشــش این منطقــه نظیر نصب 
درایوهای کنترلی در تجهیزاتی نظیر الکتروفنهای 
خنک کننده روغن تاسیسات و ... منجر به کاهش 
میــزان مصرف انرژی به طور متوســط ۳۰ درصد 
در تجهیزات مذکور شــد. وی تصریح کرد: حذف 
پروژکتورها و چراغهای بخارســدیم مســتهلک و 
پرمصرف به تعداد ۴۶۰ عدد طی سال های 1۴۰2 
و 1۴۰۳ و جایگزینی با چراغ ها و پروژکتورهای کم 
مصرف نســل جدید از نوع ال ای دی که منجر به 
صرفــه جویی در حــدود 5۰ درصد مصرف انرژی 
الکتریکی در بخش تامین روشنایی تاسیسات تقویت 
فشار گاز و مراکز بهره برداری خطوط لوله را نسبت 
به مصرف قبلی به همراه داشت. وی ادامه داد: معاینه 
فنی منظم سالانه و تنظیم مشعل کلیه موتورخانه 
های منطقه بر اساس الزامات استاندارد ملی شماره 

1۶۰۰۰ ایــران که به طور متوســط منجر به 2۰ 
درصد صرفه جویی و کاهش مصرف گاز موتورخانه 
ها گردید. مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ایران 
تاکید کرد: تدوین و ابلاغ چک لیست های پایش و 
کنترل میزان مصرف انرژی در بخش ساختمانی به 
کلیه واحدهای تحت پوشش منطقه و انجام اقدامات 
اصلاحی مورد نیاز به منظور کاهش میزان مصرف و 
اتلاف انرژی در بخش ساختمان، بازرسی و ممیزی 
فنی انرژی کلیه تاسیسات تقویت فشار گاز منطقه 
بر اســاس الزامات استاندارد ملی شماره 1۳۳7۶ با 
استفاده از خدمات شرکتهای مشاور و صلاحیت دار، 
تنظیم تابلوهای کنترل کارکرد فن کویلهای اتاقی با 
استفاده از  های قابل برنامه ریزی به نحوی که امکان 
استفاده از تجهیزات مذکور پس از پایان ساعات کار 
اداری ابلاغی و در ایام تعطیل مقدور نمی باشــد و 
در نتیجه منجر به کاهش حدودا ۳۰ درصد میزان 

مصرف برق تجهیزات مذکور گردیده است.

منطقه 8 عملیات انتقال گاز ایران انجام داد؛
صرفه جویی قابل توجه در حوزه مدیریت و بهینه سازی مصرف انرژی 
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منشور اخلاقی و درباره ما روزنامه هنرمند
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روزنامه فرهنگی -  اجتماعی

حافظانه
هر آن کو خاطر مجموع و یار نازنین دارد

سعادت همدم او گشت و دولت همنشین دارد
 حریم عشق را درگه بسی بالاتر از عقل است
کسی آن آستان بوسد که جان در آستین دارد
 دهان تنگ شیرینش مگر ملک سلیمان است

که نقش خاتم لعلش جهان زیر نگین دارد
 لب لعل و خط مشکین چو آنش هست و اینش هست

بنازم دلبر خود را که حسنش آن و این دارد

اخبار دیدنیاخبار دیدنی

 رژه خودروهای کلاسیک در خوی
در حاشیه اولین دوره مسابقات بین المللی بوکس جام پوریای 

ولی، در قالب برنامه از زادگاه تا بارگاه شمس، رژه خودروهای 
کلاسیک در خوی برگزار شد.

/ عکاس: محبوب رضائی محبوبی

 »سی و ششمین جشنواره ملی امتنان از کارگران نخبه و گروه های کار 
نمونه«، با حضور دکتر پزشکیان 10 اردیبهشت ماه 1404 از کارگران و 

گروه های کار نمونه به مناسبت روز کارگر تقدیر و قدردانی شد. 
/سایت ریاست جمهوری

 ساز و بست تزیین صفحه های فولادی برای به وجود آوردن نشانه 
ها و اشیای نمادین مورد استفاده در مراسم مذهبی را علم سازی 

گویند.  هم اکنون این هنر به همت استاد حسن خاجوی از اساتید 
پیشکسوت علم سازی کشوردر شهرستان بروجرد رواج دارد.

/ عکس خبرگزاری میراث آریا

  مسابقات چوگان »بزرگداشت هفته اصفهان«
دیدار فینال تیم های چوگان »آذرخش شاهین شهر« و »خمینی 

شهر«، جمعه )12 اردیبهشت 1404( به مناسبت بزرگداشت 
»هفته اصفهان« در میدان نقش جهان برگزار و با برتری تیم 

»آذرخش شاهین شهر« به پایان رسید. /عکس: رسول شجاعی

 چشمه برم را می توان عامل حیات چندین و چند نسل مختلف 
در هزاران سال مختلف دانست. حقیقتا بدون وجود این چشمه، شاید 

حیات و تمدن در این منطقه شکل نمی گرفت. شاید این بهترین مقدمه 
برای معرفی چشمه برم لردگان به شما باشد. چشمه برم لردگان در 

مرکز شهری با همین نام یعنی لردگان قرار دارد.
/ عکس خبرگزاری میراث آریا

 ویژگی های منحصر بفرد میمند در پرورش گل محمدی و تولید 
عرقیات هر سال مسافران زیادی را برای گردش در باغ ها و خرید 

گل و عرقیات در این فصل سال به این شهر می کشاند. رویداد کهن 
گلاب گیری منطقه میمند از شهرستان فیروزآباد استان فارس در 

فهرست رویدادهای گردشگری کشور به ثبت رسیده است. 
/عکس: رضا قادری

کارگاه »همه تجربه من!« با حضور ابوالفضل جلیلی، نویســنده و 
کارگردان سینمای ایران در خانه شماره 22 برگزار شد.

 ابوالفضــل جلیلی در ابتدا گفت: اگر قصد دارید هنرمند شــوید 
بدانیــد که باید نــوعی ریاضت را تجربه کنیــد و به همین دلیل 
ســختی های زیادی در این مسیر پیش روی شــما وجود خواهد 

داشت.
او با بیان اینکه  همواره در زندگی مشغول تفکر درباره سینما است، 
ادامــه داد:  یه عقیده من هنرمند خود را وقف رسیدن دیگران به 

آرامش می کند، اما خود هیچ وقت نمی تواند آن را تجربه کند.
همه ما بازیگر هستیم

جلیــلی با بیان اینکــه تخصص زیادی در بازیگــری دارد، گفت: 
اعتقادم بر این اســت که همه ما بازیگر هســتیم.  و فکر می کنم 
برای رسیدن به حالت ایده آل باید همواره از خودگذشتکی داشته 
باشیم. گاهی از برخی می شــنوم که بــه بازیگری علاقه دارند اما 
معتقداند که اســتعدادی در این زمینه ندارند، در صورتی که اگر 
کسی مشتاق چیزی باشد و نسبت به آن احساس نیاز کند، حتما 

آن را دنبال خواهد کرد.
کارگــردان »گال« درباره انتخاب بازیگر بیان داشــت: در انتخاب 
بازیگــر گاهی باید احساســات را دخیل کرد و اگــر فکر کردیم 
بازیگری برای یک نقش مناســب است، حتما به احساس شخصی 
خــود اعتماد کنیم.  برای مثال، باید بــرای یک کاراکتر لمپن به 

مختصات ظاهری بازیگر نیز توجه جدب داشت.
جلیلی خاطرنشــان کرد: زیباترین صحنه عاشــقانه ای که در یک 
فیلم دیدم مربوط به »زالاوا« بود که نوع بازی هدی زین العابدین 

و نوید پور فرج در شکل گیری آن نقش مهمی داشت.
دوست دارم فیلم را  زندگی کنم

این فیلمســاز درباره اســتفاده از نابازیگــران در فیلم های خود، 
خاطرنشــان کرد: من همواره به دنبال این موضوع هستم که یک 
فیلــم را زندگی کنم. بسیاری از بازیگران تنها به دنبال تقلید یک 
نقش هســتند بنابراین ترجیح می دهم بــا بازیگران حرفه ای کار 

نکنم.
کارگردان »داد« در خصوص منابع الهام خود در ساخت یک فیلم 
نیز گفت: تلاش می کنم زمانی که در سطح اجتماع حاضر  می شوم، 
با دقت به همه افراد و شرایط توجه کرده و هر موقعیت را زندگی 
کنم. من از ســن 1۶ سالگی وارد فعالیت های سینمایی شدم. پدر 
و مادرم مخالف ورود من به دنیای سینما بودند. در نتیجه به بهانه 

حضور در کلاس های تقویتی به سینمای آزاد می رفتم که افرادی 
همچون مهرداد تدین و ابراهیم حقیقی در آن تدریس می کردند. 
با وجود اینکه تنها سه جلسه در این کلاس ها حاضر شدم اما موارد 
مختلفی را آموختم. در آن کلاس ها به هنرجویان گفته می شد که 
فرآیند دکوپاژ برای کارگردان همچون درد زایمان می ماند و دشوار 
اســت. در صورتی که من آن را پیچیده نمی بینم، بلکه پیچیدگی 

در ذهن یک هنرمند وجود دارد.
وی با بیان اینکه هر انگیزه از یک نیاز سرچشــمه می گیرد، یادآور 
شــد:  اگر این انگیزه در وجود یک هنرمنــد به وجود آید، مسیر 
درستی در ارائه یک نقش شــکل می گیرد. این روزها مردم ایران 
دچار نوعی یأس هســتند و باید فکر کرد وظیفه یک هنرمند در 
این شــرایط چه می تواند باشــد.   وجود نوعی رهایی در گقتار و 
رفتار، هر آدمی او  را دوســت داشتنی می کند و نباید از این نکته 

غافل شد.
در کلاس حقیقی متوجه شدم بازیگری مناسب من نیست

جلیلی با بیان اینکه در کلاس هــای سینمای آزاد، به طور جدی 
افراد علاقه مند به سینما تربیت و هدایت  می شــدند، افزود:  یادم 
می آید بصیــر نصیری در اولین کلاس خود عنــوان کرد که هر 
فردی به دنبال کسب شــهرت است همین لحظه از کلاس خارج 
شــود. بعدها زمانی که در کلاس های ابراهیم حقیقی حاضر شدم، 
فهمیدم برای من فیلمسازی حرفه مناسب تری نسبت به بازیگری 

است اما. با این وجود از نظر من خالص ترین هنر آواز است،
وی در ادامــه ایــن کارگاه آموزشی گفت: خانــواده من در مقابل 
هر فعالیت هنری مقاومت داشــتند و من در نهایت با هنر نقاشی 

توانســتم رضایت آن ها را جلب کنم.  در هر حرفه  هنری که وارد 
شــدم، به صورت خودآموخته کار کردم و از اســتاد بی بهره بودم. 
همچنان هنر اصــلی خود را آواز می دانــم و در هنگام نیایش به 
آن روی می آورم. امــا درباره سینمــا باید بگویم که برای توجه به 
نیازهای درونی خود فیلم می ســازم. گاهی بــا خود فکر می کنم 
فیلمســازی برای من رسیدن به یک حال خوش و ســپس انتقال 
آن به دیگران است. آرزوی من این است که فیلمی بسازم تا همه 
مردم ایران بتوانند به واســطه تماشــای آن حال خوشی را تجربه 

کنند.
به دنبال سینمای مینیمالیستی هستم

جلیلی ابراز داشت: من می توانم بهترین عوامل فنی را وارد کارهای 
خــود کنم و به لحاظ بصری نتیجــه ای غنی ارائه دهم. اما با خود 
فکر می کنم من صاحب اندیشــه هستم و به همین دلیل به دنبال 
نوعی سینمای مینی مالیستی و پرمحتوا هستم. بسیاری از فیلم ها 
به واسطه عواملی چون موسیقی مخاطب را به وجود می آورند، اما 
من می خواهم به واسطه خلوص ذاتی فیلم تماشاگر را درگیر کنم 
و به همین دلیل آگاهانه از تکنیک فاصله می گیرم که البته همین 

مسئله نیز خود یک تکنیک به شمار می رود.
 کارگــردان »حافــظ« افزود: من تنها به حافظ، ســعدی و مولانا 
حسودی می کنم. افرادی که با کم ترین امکانات آثاری را به وجود 
آورده انــد که همچنان جهان در پی آن اســت. من می خواهم در 

مدیوم سینما چنین کیفیتی را تجربه کنم.
 سینما باید چشم قصه گو داشته باشد

وی با بیان اینکه اولین اولویت در سینما چشم است، بیان داشت: 
سینما باید دارای چشــم قصه گو باشد به همین دلیل نیاز است تا 
در شخصیت پردازی و انتخاب تلاش کرد تا با بازیگر زندگی کرده 
و او را به نقطه درســتی هدایت کنیم. برای رسیدن به این کیفیت 

باید نوعی رابطه دوستی با بازیگر شکل بگیرد.
 جلیلی ابراز داشــت: به عقیده من بیشتر بازیگران سینمای ایران 
عموما مونوتن هستند و اگر به بازیگران مناسبی دسترسی داشته 
باشم، در هر سال ۳ فیلم می سازم. اما متاسفانه در ایران بازیگران 

مرکب خوان نداریم.
این فیلمســاز در پایان یادآور شــد: ناصر تقوایی فیلسوف سینما 
است و به نظرم بهترین کارگردان سینمای ایران به شمار می رود. 
او به صورت فریم به فریم روی فیلم های خود کار می کند و زمان 

زیادی را صرف تمرین با بازیگران می کند.

گزارش »هنرمند« از کارگاه »همه تجربه من!« با حضور ابوالفضل جلیلی نویسنده و کارگردان سینمای ایران:
  سینما باید چشم قصه گو داشته باشد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به حضور اندیشمندان 
بزرگ در اســتان مازندران گفت که نســل امروز به پشتوانه 

سازی با الگوبرداری از نحوه زندگی علما نیاز دارد.
سید عباس صالحی در مراســم گرامیداشت سه عالم ربانی 
آیات عظام سلیمانی، قاسمی سوادکوهی و صالحی مازندرانی 
که در قائمشــهر برگزار شــد، عنوان کرد: محافل و مجالس 
قدردانی از این علما فرصتی باید بســازد تا برای نسل جوان 

الگو شود.
وی ادامه داد : تلاش کنیم با الگوهای متنوع پشتوانه سازی 

برای سبک زندگی نوجوانان و جوانان امروز ایجاد کنیم.
صالحی اظهار کرد: این شخصیت ها ویژگی های برجسته ای 
در حوزه های مختلف داشــته انــد که از آن جمله در زمینه 
دانش پژوهی است که نکات قابل توجهی می توان در زندگی 

آنها دید.
به گفته وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، موتور تحول و توسعه 
علم بوده و شور علم و علاقه به دانش پژوهی بود که آیت الله 
صالحی مازندرانی در خاطرات خود درباره شــور علم و اینکه 

او برای تحصیل علم به بابل برود، بیان کرد.
وی گفــت: این عالم ربــانی از تحصیل 2۰ ســاعت در روز 
خاطراتی می گوید و با دانش و علم زندگی می کردند و این 

را باید را در نسل جوان و نوجوان باید زنده کرد.
بــه گفته صالحی، بخش دیگری از خاطرات آیت الله صالحی 
مازندرانی کــه چند روز غذا برای خوردن نداشــت ولی در 

دانش پژوهی پر تلاش بود، است
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی تاکید کرد : اگر می خواهیم 
راه این افراد را ادامه دهیم باید ســنت ها را ترویج و توسعه  

دهیم داد.
صالــحی تصریح کرد : این بزرگواران در جامعه ای که در آن 
حضور داشــتند پدرانه برای مردم نقش آفرینی می کردند و 

مراودات آنان قابل توجه است.

وی گفت که مناســبات پدرانه با مردم، زیســت ساده و در 
خدمت به مردم از جمله مواردی اســت که این بزرگواران به 

ما یاد می دهند.
صالحی از ایــن علما به عنوان افراد پا بــه رکاب و همراه با 
بنیانگذار انقلاب اسلامی یاد کرد و گفت : آنها در این مسیر 

کم نگذاشتند و با کمال وجود در این مسیر قدم گذاشتند.
بــه گفته وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، زن فرعون الگویی 
برای زنان و دختران است که در کاخ و رفاه بی نظیر بود اما 
در چنین فضا و محیطی ایمان و ارزش های اخلاقی را حفظ 

کرد و فضایی برای خود ساخت که الگویی برای تاریخ شد.
وی تصریح کرد: دربرگزاری همایش ها و گرامیداشت ها باید 
این ارزش ها را محافظت، توسعه و نشر داد و البته باید تلاش 

کرد الگوهای متنوع را شناسایی و به جامعه معرفی کرد.
آیــت الله عبدالوهاب قاســمی از علمــا و روحانیوین مبارز و 
چهره های سیاسی شــاخص مازندران بود که سال 1۳12 در 
روســتای لفورک از توابع سوادکوه متولد شد و در نخستین 
دوره مجلس شــورای اسلامی نماینده مردم ســاری شــد. 
آیت الله شهید قاســمی هفتم تیر 1۳۶۰ در سن ۴۸ سالگی 
در حادثه تروریســتی و انفجار دفتر حزب جمهوری اسلامی 

به شهادت رسید.
آیت الله اســماعیل صالحی مازندرانی یکی از علمای برجسته 
اهــل مازنــدران و از مراجع تقلید بود که ســال 1۳12 در 
دهســتان لفور از توابع سوادکوه شــمالی به دنیا آمد. او نیز 
از مبــارزان سیاسی در دوران پیــش از انقلاب اسلامی بود. 
آیت الله صالحی مازندرانی بیش از ۴۰ ســال در حوزه علمیه 
قم مشــغول تدریس فلسفه، دروس خارج فقه و خارج اصول 
بــود و پس از انقلاب عضو نخســتین و دومین دوره مجلس 
خبرگان رهبری شد. این عالم برجسته جهان اسلام، شهریور 
1۳۸۰ و در ســن ۶۸ سالگی در سوادکوه چشم از جهان فرو 

بست.
آیت الله عباســعلی ســلیمانی هم از دیگر علمای شــاخص 
مازندران و ســوادکوه بود که سال 1۳2۶ در سوادکوه متولد 
شد و در 12 سالگی وارد حوزه علمیه قم شد. او در دوره های 
چهــارم و پنجم مجلس خبــرگان رهبــری نماینده مردم 

سیستان و بلوچستان بود. 
آیت الله ســلیمانی از سال 1۳۸۰ تا 1۳۹7 به مدت 17 سال 
نماینده ولی فقیه در استان سیستانو بلوچستان و امام جمعه 
شــهر زاهدان بود و از مرداد 1۳۹۹ تــا فروردین 1۴۰1 نیز 
مســوولیت امامت جمعه کاشــان را بر عهده داشــت. او در 
ششــمین روز اردیبهشــت 1۴۰2 و در سن 7۶ سالگی طی 

یک تیراندازی در بابلسر به شهادت رسید.

سید عباس صالحی، وزیر فرهنگ: 
 نسل امروز به پشتوانه سازی با الگوبرداری از علما نیاز دارد

اینستاگرامبرای درج  آگهی های خود  با روزنامه   در تماس باشید.
instagram.com/honarmandonline

سایت روزنامه هنرمند
www.honarmandonline.ir  تلفکس: 7851725 سازمان آگهی ها :  77851437 


